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S t r e g n a  
Tribil Speriore

sabato 4 dicembre 
alle 9.30
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Sentieri di pace su 
memorie di guerra

Incontro internazionale

RodUe sose 
lietos an nani 
že puno dale

V petak pozno zvečer, ko 
sem se vračala dama sem mi
slila, de smo v Benečiji pruza- 
pru srečni. Popudan sem v Po- 
dboniescu poslušala, kuo je  
današnji dan narbuj zdravo  
(za nas an za vso zemljo) an 
konc koncu tudi narbuojš kup 
se griet z liesam, ki ga tle par 
nas ne manjka. An če znamo 
pametno dielat z novimi tehno
logijami nam parnese tud do
ber zaslužak. Zvečer sem bila 
na lie tnem  občnem  zboru , 
ašem bleji pro-loco  Nediške  
doline v komunski sali v Sauo- 
dnji, kjer smo zviedeli za vse 
iniciative, ki jih  je  spejala v 
osmih miescih.

M ed njim i so prazniki ku 
Arengo, praznik gore na Ma
tajurju ali Burnjak, na parvem  
mestu pa je  iniciativa ‘‘Poti 
miru v Benečiji" ali z drugimi 
besiedam i vodeni obiski na 
Kolovratu. Dala je  parložnost 
liepi skupini naših mladih inte
lektualcev, de so parvo sami 
an potle tudi drugim odkrili 
posebnosti ambienta, kulture 
a n zgodovine naše zemlje.

Parpejala je  na Kolovrat 
an p naše doline malomanj ia- 
uZent turistov, odparla nam je  
pot za novo, buj kvalitetno so
delovanje s sosiedi. An ni maj
hna rieč, takuo ki vie tisti, ki se 
zastope na tele reči, de je  pro- 
loco predstavila skupen Inter- 
reg projetk s Fundacijo Poti 
miru v Posočju. Pro-loco je  
dosegla tudi turistični urad Ai- 
at v Spietru.

Ko sem se vračala zvečer 
damu sem povezala dvie reči 
an spoznala, de so rezultat ve
likega diela dvieh novih real
nosti, ki so se lietos rodile tle 
par nas an zatuo imamo sre
čo: Kmečka zveza, ki so jo  be
neški kumetje an gozdarski di-

eluci ustanovili šele v začetku 
lieta, nje duša an motor pa je  
pokrajinski tajnik Stefano Pre
dan an pro-loco Nediške doli
ne, ki se je  rodila iz odbora 
proti radarju na Matajurju še
le marca lietos.

So dvie iniciative zelo dina
mične, konkretne, ki imajo vič 
skupnih  elem entu . Takuo  v 
km etijstvu kot v turizm u so  
zbral pot varstva interesov na
ših  ljud i an naših dolin , ki 
imajo velike potenciale. Pa  
muormo zanje skarbiet mi v 
parvi osebi, ne samuo zavojo, 
ki nam ni obedan nikdar nič 
šenku a n tudi nam ne bo, pač 
pa ker sami narlieuše vemo, 
kaj je  narbuj pru an dobro za 
nas.

Drugo kar imajo skupnega 
je, de so diel kupe vse subje
kte, poveza l so vse kum ete, 
vključili so v dielo vse, ki so 
tako ali drugače povezani s tu
rizmom. Kupe smo buj močni 
an tudi buj modri, saj vic glavi 
vic znanja, pravi pregovor. An 
se je  le  pokazalo, de o naših 
težavah an o rešitvah naših 
problemu narvič vemo sami, 
saj jih mi livmo an tarpmo.

O badvie in iciative imajo  
m očno p o zitivn o  g ledan je , 
branijo dostojanstvo naše ze
mlje, kažejo veliko kuražo an 
niem ajo strahu. Im ajo nove 
ideje, se znajo pogovarjati an 
povezovati z drugimi. Vedo, 
kuo zbudit interes politikov, 
medijev, inštitucij an jim  poka
zat Benečijo v pravi luči.

Takuo pri Kmečki zvezi ku 
pri Pro-loco so ljudje, ki znajo 
guorit an še buj pa znajo die
lat an zlo močnuo. Vemo vsi, 
de brez diela ni pardiela. Besi- 
ed pa smo jih  do sada poslušal 
že previč an smo jih  siti. (jn) 
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50-letnica Zveze je bila v nedeljo 28. novembra v Kulturnem domu v Trstu

Povezava
občin
ostaja

V torek 30. novem bra je  
bil istočasno občinski svet v 
Podbonescu in Spetru. Eno 
od vprašanj na dnevnem re
du je  bila razpustitev pove
zave (Unione) med tremi ob
činam i Speter, Podbonesec 
in Sovodnja. P ovezava, ki 
sloni na skupni socio-eko- 
nomski realnosti treh občin 
ter na skupni kulturni in jezi
kovn i id en tite ti je  n a s ta la  
pred tremi leti. Sedaj ni pov
sem jasno, kako se bo s tem 
v zvezi obnašala nova dežel
na vlada, če bo povezave še 
n ap re j p o d p ira la , če bodo 
občine prisiljene v spojitev. 
Dejstvo je , da so se na ob
činskem svetu v Podbonescu 
odločili, da odložijo  razpu
stitev in počakajo na razvoj 
dogodkov na deželni ravni.

P ro ti r a z p u s ti tv i  so se 
izrekli soglasno tudi sveto
valci večine in opozicije  v 
občinskem  svetu v Spetru. 
Oba načelnika opozicije Fa
b riz io  D orbolò  in F irm ino  
M arinig sta poudarila  tudi, 
da končni cilj naj bo fuzija 
občin.

SKGZ je praznovala 
s pogledom na jutri

Successo del convegno internazionale organizzato a Pulfero

Le biomasse forestali 
e lo sviluppo della Slavia

Osrednja proslava ob 50- 
letn ici Slovenske kulturno- 
gospodarske zveze je  v nede
ljo, 28. novembra privabila v 
tržaški Kulturni dom množi
co ljudi s T ržaškega, G ori
škega in iz videmske pokraji
ne. Prišli so ugledni gostje v 
p red stav n iš tv u  ita lijan sk ih  
inštitucij in inštitucij Repu
blike Slovenije, prišli so ita
lijanski in slovenski poslanci, 
deželni in državni, prišli so 
Zupani slovenskih občin ter 
nadalje  gostje  iz A vstrije , 
Madžarske, iz Hrvaške, Srbi
je  in Č rne  G ore , p r iš li  so 
p re d s ta v n ik i s lo v e n sk ih  
manjšin in italijanske manjši
ne v S loveniji in na H rva
škem.

Praznik  je  bil ljudsk i in 
obenem  vsebinsko pom em 
ben. Na odru smo gledali in 
poslušali splet zborovskega 
in solističnega petja, plesno- 
akrobatske točke, poslušali 
smo trobilno skupino in poe
zije slovenskih, italijanskih 
in fu rlan sk ih  p esn ik o v . V 
tem okviru smo slišali krajše 
odlomke o zgodovini Zveze. 
Sklop besed, petja in plesa je 
združevala prispodoba vode: 
vode, ki izvira, ki ne miruje 
in ki sili ljudi, družbo in or

li convegno di venerdì 26 novembre a Pul
fero, “Le biomasse forestali e lo sviluppo so
stenibile della montagna”, ha concluso gli ap
puntamenti divulgativi organizzati dall’ammi- 
nistrazione comunale in collaborazione con la 
Kmečka zveza di Cividale.

Di tale iniziativa rimane comunque un se
gno tangibile: l ’ultimo atto del convegno, in
fatti, è stato la firma del contratto di fornitura 
stipulato tra alcuni operatori boschivi delle 
Valli del Natisone e il responsabile dell’im
pianto di borgo M odoletto, com plesso resi

denziale di San Giovanni al Natisone, recen
temente realizzato dall’impresa Sguassero e 
riscaldato a legno cippato.

Un atto che rende concreta la speranza di 
Piergiorgio Domeniš, sindaco di Pulfero, che 
“il mercato delle biomasse forestali possa di
ventare una risorsa che, oltre a salvaguardare 
il territorio prevenendo i disastri ambientali 
dovuti a ll’abbandono dei boschi, possa essere 
una importante risorsa economica per gli abi
tanti delle Valli del Natisone”. (M.P.) 

segue a pagina 4

Predsednik 
Pavšič 
govori 

številnemu 
občinstvu

ganizacije v to, da ob spomi
nu g ledajo  v prihodnost, v 
daljavo jutrišnjega dne, ki se 
bliža.

Nagrajevanje bivših pred
sednikov in tajnikov SKGZ 
ter pokrajinskih  predsedni
kov (za Benečijo sta nagradi 
prejela Viljem Cerno in Jole 
Nam or) in govor sedanjega 
p redsedn ika  SK G Z R udija  
Pavšiča sta se s posrečenim 
scenarijem proslave združila 
v jasno sporočilo: SKGZ ima 
dolgo tradicijo boja za pravi

ce Slovencev v vsej deželi 
FJK, za njihov jezik, kulturo 
in gospodarsko em ancipaci
jo. V tej tradiciji pa so globo
ke vrednote antifašizma, m i
ru, sodelovanja m ed narodi 
in sosednjimi državami. Gre 
torej za skupnost in človeka, 
ki naj živita z drugimi v mi
ru, sodelovanju in v upošte
vanju dostojanstva posebno
sti in različnosti. To pa so 
misli naše in skupne evrop
ske prihodnosti.

beri na strani 5
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Il bo tta  e r isp o s ta  tra  il 
consigliere Marinig e il pre
sidente Corsi ha caratterizza
to l ’ultima seduta della Co
munità montana, tenutasi lo 
scorso 29 novembre. Le in
te rro g az io n i e m o zio n i di 
M arinig hanno avuto come 
og g e tto  gli a rg o m en ti più 
svariati: dal degrado  delle 
pertinenze di un capannone 
realizzato nel PIP di Pulfero 
con fondi dell’ente, alle ana
loghe condizioni della viabi
lità e della zona adiacente al
la sede della Comunità m on
tana, dalle decisioni in m eri
to a lla  rea lizzaz io n e  d e lla  
piazzetta dell’Arengo (zona 
antistante la stessa sede), al
lo stato di avanzamento dei

Rodile sose 
lietos...
s prve strani

Za vse tuole sem na zače
tku ja la , de  v Benečiji im a
mo srečo, ker se nam rodijo 
take pobude.

Tuole bi se muorli zavie- 
dati vsi, tudi am inistratorji 
naših občin an gorske sku
pnosti an podpriet z vsiemi 
močmi tele dvie organizacije 
civ ilne  družbe, ki so jim  v 
opuoro , obadvie  so zveste  
do svoje zemlje, svojega kul
turnega an jezikovnega  bo
gastva, imajo dobre navade 
naših ljudi an le grede znajo  
gledat napri.(jn)

Lunedì airassemblea della Comunità montana

Ping-pong tra 
Marinig e Corsi
lavori d e l l’o sse rv a to rio  a- 
stronom ico in cim a al M a
tajur e del progetto del “Par
co della memoria” sul Kolo
vrat.

Rispondendo ai quesiti di 
M arinig il presidente Corsi 
si è soffermato in particolare 
su quest’ultimo punto, affer
mando la presenza della Co
m unità m ontana quale part
ner nel progetto  presentato  
dalla Pro loco “NediSke doli
ne” alla Regione, nell’am bi
to del program m a di finan
ziam enti Interreg, stilato in 
collaborazione con l ’associa
zione “Poti m iru” di Capo- 
retto.

Marinig ha pure ritirato u- 
na delle mozioni previste, ri
guardante l ’assegnazione dei 
contributi stanziati in forza 
della legge 38 in quanto, ha 
afferm ato : “ descrivendone 
tutto l ’iter ho fornito ai rap
presentanti della provincia di 
Gorizia un quadro completo 
della situazione, a loro sco
nosciu ta  dal m om ento  che 
non rientrano nella norm ati
va in oggetto. Data la corpo

sità del docum ento ritengo 
sia m eglio che i consiglieri 
abbiano il tem po di esam i
narlo con calma per poi deli
berare”.

P rim a d e lla  d iscussione  
degli interventi di Marinig il 
sindaco di Nimis Picogna ha 
abbandonato la seduta rite 
nendo che il suo collega uti
lizzi le interrogazioni in m o
do errato, dal m omento che

a v reb b e  p o tu to  c h ia r ire  i 
suoi dubbi sem plicem ente 
parlandone con i funzionari 
com petenti. M arinig ha r i
vendicato la legittimità delle 
sue azioni afferm ando che 
“trattare tali argomenti in se
de di consiglio perm ette di 
re n d e re  n o te  le a z io n i 
dell’ente oltre che ai consi
g lie r i  an ch e  a l l ’o p in io n e  
pubblica”, (mp)

I lavori sono stati appena consegnati dalla Provincia

Nuovo ponte a Crostù
Sono stati consegnati nei 

giorni scorsi i lavori di si
s te m a z io n e  d e lla  stra d a  
provinciale della vai Cosiz- 
za. U n’opera della Provin
cia che com porterà la co 
struzione di una variante e 
di un nuovo ponte sul tor
rente C osizza , in loca lità  
Crostù, in Com une di San 
Leonardo.

" L ’im p o rto  to ta le  del 
progetto è di circa 1 milio
ne di euro - ha riferito l’as

sessore alla viabilità Rena
to Carlantoni -, con cui po
trem o g a ra n tire  una m i
glior viabilità su un tratto  
im portante delle V alli del 
Natisone. Lungo la provin
c ia le , a l l ’a lte z z a  di una  
doppia curva, c ’è un ponte 
ad arco che collega le due 
sponde del torrente. Con i 
lavori che sono appena ini
ziati andremo a modificare 
e a m ettere  in  s icu rezza  
questo attraversamento".

Pisnem 
l i  K i m a

S tojan  SpetiC

Prejšnji teden je  četrti kanal Media- 
setovih televizijskih program ov ponoči 
oddajal nepozabni film “Q uant’è bella 
la Ubalda, tutta nuda, tutta calda”. Kot 
nam pove že naslov, gre za eno izmed 
tolikih erotičnih kom edij sedem desetih 
let, v katerih je  pogostom a razgaljena 
nastopala šarm antna Edw ige Fenech.

Ne boste verjeli, toda to je  bil naj
bo ljši dokaz, da se-je  m ed m ogočno 
zvezo in d u strijcev  in B erlu scon ijem  
tokrat nekaj zalom ilo. Kajti dražestna 
Edwige je  bila celo desetletje življen- 
sk a  d ru ž ic a  L uce iz  M o n te z e m o la , 
enega izm ed vod iln ih  fu n k c io n arjev  
Ferrarija in nato sam ega Fiata.

Igralka francoskega rodu je  pozneje 
tudi sama postala producentka in se ni 
več slač ila  pred kam eram i, čeprav je  
ohranila tudi v zrelih letih svoj nepo
novljivi šarm.

Luca di M ontezem olo, s katerim  sta 
o s ta la  d o b ra  p r i ja te l ja ,  pa je  sed a j

p redsedn ik  C onfindu- 
s t r ie .  K o je  k r iz i r a l  
B erlu scon ijev  “b lu ff” 
z n ižan jem  davkov in 
p o v e d a l, da p o d je tja  
od tega ne pričakujejo 
nobene  k o r is ti , so se 
m u v B erlu scon ijev ih  
p a la č a h  n e m u d o m a  

m aščevali. Iz predalov so vzeli filme o 
Ubaldi in jih  začeli predvajati, ker ve
do, da ga to spravlja v zadrego, če že 
ne v bes. Da gre zares pa je  m inister 
G asparri predsednika industrijcev spo
m nil, da jim  država daje denar za do
polnilno blagajno. Zato naj bo raje ti
ho.

To je , vidite, stil neke politike. K a
kor tista o nižanju davkov bogatejšim . 
Na ta raču n  bom o  p la č e v a li  d ra ž ja  
zd rav ila , im eli m anj uč ite ljic  v šoli, 
manj storitev in uslug.

Revnejšim  to veliko pom eni, bogati 
pa si la h k o .p la č a jo . S ice r pa jim  je  
B erlusconi že nekajkrat svetoval, naj 
davke kratkom alo utajijo.

In v tem grmu tiči zajec. Berlusconi 
se hvali, da je  posnem al Busha, ki je  
pognal gospodarstvo (z vojno) in zm a
gal na v o litv ah . T oda naš črni v itez  
pozablja, da v ZDA znižanje davkov 
nekaj pom eni, saj gredo u ta jevalci v

zapor, država pa jim  rubi prem oženje. 
Pri nas pa dobijo davčni odpust!

N ek ate ri res m islijo , da ž iv im o  v 
Am eriki. Poglejte prim er m inistra R o
berta C alderolija, ki je  v im enu Sever
ne lig e  n a p o v e d a l t i r a l ic o  25 tiso č  
evrov za m orilca nekega bencinarja v 
Leccu, najbrž v sumu, da je  bil tujec in 
celo m oham edanske vere. Tako je  m i
nister za reform e izjavil, da bo denar
no nagrado prejel tisti, ki bo m orilca 
pripeljal živega ali m rtvega. In kaj to 
pom eni, če ne prav ščuvanje k zakonu 
linča, nesm iselnem u streljanju za osu
mljenci?

U p ajm o , da se ne bo zg o d ilo  nič 
hujšega, toda predstavljajte si, da bi se 
začel okoli Lecca lov za človekom  in 
bi v njem  ubili ne enega, pač pa kar 
več osum ljencev! Bog nas varuj takih 
predstavnikov oblasti in družbe, ki se 
čedalje  bolj sprem inja v džunglo. Če 
bi namreč prevladalo m nenje Lige, bi 
m orali v Neaplju, v Kalabriji in na Si
ciliji imenovati šerifa za vsako ulico in 
vas. Pa bi se razkoračil sredi trga, iz
vlekel pištole in... Kdove, ali bi m afi
ja , kam ora in n ’drangheta z njim i ne 
obračunali po kratkem  postopku, ali pa 
im enovale kar svoje zaupnike.

Pravijo, da je  Evropa skupnost p ra
vnih držav. Kako daleč je  že Italija?

Priljubljenost 
politikov 
v Sloveniji

N o v e m b r s k a  
javnom nenjska ra
ziskava Politbaro- 
m eter je  pokazala 
v iso k o  p o d p o ro  
Jan ezu  Jan š i ko t 
n o v e m u  p re d s e 
dniku vlade (72%) 
ter novi vladni ko
a l ic i j i  (5 8 % ).
V p rašan i so bo lj 
z a d o v o ljn i  z r a 
zvojem  dem okra
c ije  v S lo v e n iji , 
pa  tu d i z de lom  
m inistrstev , kate
rim  se je  ocena v 
novem bru  p ra v i
lo m a  p o v e č a la  
g le d e  na m in u le  
mesece. Na podla
gi raziskave, javno  m nenje 
je  splošno pozitivno  g lede 
na sprem em be po državno
zborskih volitvah.

Janeza Janšo kot p redse
dnika nove slovenske vlade 
podpira 72%, ne podpira pa 
20% vprašanih. Sestavo no
ve v lad n e  k o a lic ije  (S D S , 
NSi, SLS in DeSUS) podpi
ra 58%, ne podpira pa 26%. 
M ed p o d p o rn ik i J a n še  v 
povpreč ju  iz stopa jo  m oški 
(75 %), med 46 in 60 leti jih 
je  78% , le o sn o v n o šo lsk o  
izobraženi (75%), zaposleni 
v gospodarstvu  (78% ) in s 
podeželja (79%).

M ed strankarskim i prefe
rencam i je  raziskava poka
zala na “ središčenje volilne
ga te le s a ” : za SDS bi n o 
vem bra volilo  25% vpraša
nih (oktobra 24), za LDS pa 
18% (oktobra le 15%). O sta
lim strankam je podpora pa
dla: za ZLSD bi volilo le pet 
odstotkov vprašanih  (o k to 
bra še osem odstotkov).

SLS in NSi bi tokrat pre
je la  le tri odstotke (oktobra 
š tir i  o d s to tk e ) , en ak o  ko t 
oktobra bi novembra DeSUS 
prejela tri odstotke, podpora 
pa je  padla SNS (sedaj dva 
odstotka, še oktobra pa pet). 
Neopredeljenih je  37% vpra
šanih.

Javno m nenje pa je  tudi 
p o z itiv n e jše  do d e lo v an ja  
vlade. V lada je  prejela pov
prečno oceno 2,77 (oktobra 
2,84, avgusta pa 2,75). D o
se d a n ji p re d se d n ik  v la d e  
A nton Rop je  prejel oceno

Predsednik Republike Janez Drnovšek

2,94 (oktobra 2,91, avgusta 
3,01). Državni zbor im a vi
šjo  o c e n o , in  s ic e r  3 ,1 2  
(o k to b ra  3 ,91 , av g u sta  pa 
2 ,7 3 ) , p rav  ta k o  n je g o v  
p redsedn ik  F rance C ukjati 
(3,26, oktobra 3,04, avgusta 
pa 3,01). Predsednik države 
Ja n e z  D rn o v še k  je  p re je l  
oceno 3,63 (ok to b ra  3 ,47, 
avgusta pa 3,39).

M inistrstva so tokrat do
bila  pozitivnejše ocene kot 
m in u le  m e se c e . B o lje  so 
o c e n je n a  m in is tr s tv o  za 
o b ram b o , s lu žb a  v lad e  za 
ev ropske  zadeve, m in is tr 
stvo za finance in m in istr
stvo za zunanje zadeve.

Najbolj Slovenci med in
s t i tu c ija m i z a u p a jo  ev ru  
(60% ), predsedniku države 
(58% , oktobra), tolarju (54 
%), Banki Slovenije (44%), 
E vropski un iji in m edijem  
(39%).

Najmanj vprašani zaupajo 
po litičn im  strankam  (osem  
odstotkov), sodiščem (12%), 
ustavnem u sodišču in drža
vni upravi (18% ) ter d rža
vnemu zboru (21%). Poviša
la se je  ocena cerkvi in du
hovščini in znaša sedaj 2,74 
(oktobra 2,67). Strokovnjaki 
ocenjujejo, da je  to odziv na 
imenovanje novega ljubljan
skega nadškofa in m etropo
lita Alojza Urana.

Z razvojem  dem okracije  
je  zadovoljnih 47 odstotkov 
vprašanih, kar je  največ do
slej, ljudje pa so zadovoljni 
tudi z materialnimi razm era
mi. (r.p.)

D governo sloveno si vara venerdìVenerdì il governo
La Slovenia avrà venerdì 

prossimo il suo nuovo gover
no, guidato da Janez Janša. 
L u n ed ì e m arted ì in fa tti i 
candidati alla carica di mini
stri hanno superato l ’esam e 
delle competenti commissio
ni parlam entari, m entre ve
nerdì mattina il parlamento, 
riunito in seduta staordinaria 
voterà la fiducia a l l ’in tero  
governo.

L’autostrada del mare
La settimana scorsa è stato 

ia n u g u ra to  l ’u ltim o  tra tto  
d e ll’au tostrada che collega 
Lubiana a Capodistria. Solo 
100 chilom etri, percorribili 
in b rev e  tem p o , se p a ra n o  
dunque la capitale slovena e 
la costa. L ’opera, com e ha

detto il m inistro Pavliha, ha 
rappresentato  una sfida im 
portante anche per i progetti
sti e le imprese slovene. 

L’Ucraina preoccupa
La presidenza dell’iniziati

va centroeuropea che riunisce 
17 p aes i, di cui 7 m em bri 
dell’UE, si è riunita nei gior
ni scorsi a Portorose, per l’ul
tima volta sotto la presidenza 
della Slovenia.

A conclusione dei lavori 
ha accolto, tra l ’altro, un do
cumento nel quale ha espres
so la propria preoccupazione 
per la pesante crisi posteletto
rale in Ucraina. A fare gli o 

nori di casa il presidente del 
consiglio uscente Anton Rop. 
Vi ha naturalmente partecipa
to anche il premier Janša in
caricato di form are il nuovo 
governo che ha colto l ’occa
sione per il prim o incontro, 
ancora informale, con il pre
mier croato Ivo Sanader. 

Sostegno alla Slovenia 
Il presidente della Banca 

Europea per la Rinascita e lo 
Sviluppo, Jean Lemierre, si è 
incontrato  nei giorni scorsi 
nella capitale slovena con Ja
nez Janša al quale ha confer
m ato  l ’u lte r io re  so s te g n o  
deH’importante istituzione fi

nanziaria europea alla Slove
nia nel processo di privatiz
zazione, nello sviluppo della 
p icco la  e m edia industria  e 
per quanto riguarda gli inve
stimenti nei paesi dei Balca
ni.

Il consenso cresce
Il consenso al premier Ja

nez Janša ed alla sua coali
z ione  co n tin u a  a c resce re . 
D a l l ’u ltim a  m isu ra z io n e  
d e ll’opinione pubblica è e- 
merso che lo sostiene ben il 
72% degli interpellati, mentre 
la sua coalizione quadriparti
ta  ha l ’a p p o g g io  del 58%  
dell’opinione pubblica.

E ’ in te re ssan te  anche il 
giudizio dato sulle istituzioni. 
G li s lo v en i h an n o  f id u c ia  
n e ll’euro (60% ), nel p resi
dente della repubblica (58%), 
nella propria valuta, tallero 
(54%), nella Banka Slovenije 
(44% ) nelT U nione europea 
(39%), nel parlamento (18%) 
a livello molto basso invece 
la fiducia nei partiti (appena 
all’8%).

Contro la droga 
La polizia slovena ha inda

gato ed arrestato nove perso
ne, sospettate di produzione e 
spaccio di droga.

Nel corso delle perquisi

z ion i, e ffe ttu a te  nei g iorni 
scorsi, sono stati sequestrati 
tra l ’altro oltre dieci ch ilo 
grammi di eroina che avreb
bero potuto fruttare sul mer
cato sloveno 2 milioni di eu
ro.

La Croazia alle urne
Il 2 gennaio prossimo (in 

un primo momento si parlava 
del 21 dicembre prossimo) i 
croati andranno alle urne per 
eleggere il nuovo presidente 
della repubblica.

E ’ la q u a rta  v o taz io n e . 
Nel 1992 e nel 1997 vinse 
Tudjman, nel 2000 Stipe M e
sič, che si ripresenta alle ele
zioni e secondo i sondaggi 
sin qui condotti è decisamen
te in vantaggio sui suoi com
petitori.



Kultura =
Rumimi
se nji več 
od lesa

Se bližijo Vinahti anu tej wsaké letu te ro- 
zajanski kultiirski čirkolo “Rozajanski Dum” 
je  n ared il te ro za jan sk e  ko lin d rin  za letu  
2005. Ta-na ti parvi pag’ini to jé  pa napisanu 
“človek anu lis” zajto ka litus se rumuni nej- 
več od lésa.

Tej rudi na mančajo litratavi: so litratavi 
od arbuluw, od riči naréd ziz léson, litratavi 
ka kažajo da kaku človek dopara lis anu dila, 
ka sa mòre naredit ziz léson. Za isò so litrata
vi od dii, ka je  nareja Meni Lettig Jiirinovv - 
Domenico Lettig - ka an živi' anu dila briisar 
tu-w Konojoné. To so za prow ne lipe reči: 
briisar ka dila ta-na kròsmi, iti ka porownawa 
imbrene, dan pijani mužeč tu-w uštiriji, naš 
Gospod Bug, anu šče driige lipe reči, ka so be 
télu je  gledat riidi tej ni so lòpu nared.

Ta-na wsakamu miscu jé  napi'sanu ninkej 
od arbuluw, ka rastijo tu-w Reziji: lipa, brina,
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.. anu da kaku jiidi so je  doparali. Wsè 
ito ka to jé  napisanu po rozajansk in  to jé  
obračanu pa po laškin.

Kolindri se mòré nalést tu-w Reziji tu-w 
butégah alibòj uštirijah.
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Koncerti bojo v Gorenjem Barnasu, Ažli an Viškuorši
^  T H N /  ® V    N /  ®  ®Nas Božic z našimi 
božičnimi piesmi

V saboto 11. decembra se 
v Gornejem Barnasu začne
jo  tradicionalni Božični kon
certi, ki jih  že vič liet parpra- 
vja Gorska skupnost Ter Na
diža Brda. Koncert bo v cier- 
kvi ob 20.30. Prvi bo zapieu 
dom ači zbor C ividin , ki ga 
vodi G iuseppe C hiabudin i, 
za njim čedajski zbor La sa- 
le tte  (d ir . D o n a te lla  D or- 
ligh), lieški zbor Rečan (vodi 
Aldo Clodig) an še zbor don 
Luigi M ilocco iz Tavorjane 
(dirigent Marcello Turcutto).

Drug koncert bo že drug 
dan, v nediejo 12. decembra, 
v Ažli ob 16.30 an kaže, de 
bo narlieuš, saj bojo piel ma-

Sabato 4 dicembre convegno a Tribil Superiore

Sentieri di pace, 
memorie di guerra

“Sentieri di pace su m e
morie di guerra”. E ’ questo il 
titolo de ll’incontro interna
zionale che si svolgerà saba
to 4 dicembre, con inizio alle 
ore 9.30, a Tribil Superiore 
presso il Centro “Finestra sul 
mondo slavo”.

Organizzato dalla Pro-lo- 
co Nediške doline - Valli del 
Natisone e curato da Dona
tella Ruttar, il convegno pro
pone un m omento di rifles
sione ed approfondimento a 
c o n c lu s io n e  d e lla  r iu sc ita  
m anifestazione Poti m iru - 
Sentieri di pace che si è svol
ta q u est’autunno sul K olo
vrat, dove quasi un migliaio 
di p erso n e , accom pagnate  
dalle guide della pro-loco, si 
sono m osse “ sui p assi del 
generale R om m el” . L ’in te
resse suscitato in tutta la re
gione e anche nel vicino Ve
neto ha convinto gli organiz
zatori a ripetere l ’iniziativa il 
prossimo anno, in primavera 
ed in autunno, edvè già stata 
fissata per il 22 maggio 2005 
la rievocazione storica.

Il co n v eg n o  di sab a to  
dunque completa e conclude 
la m anifestazione, m a apre 
anche un capitolo nuovo. Il 
suo obiettivo è infatti la va
lorizzazione del sito storico 
del Kolovrat.

La prima parte dell’incon
tro focalizza l ’attenzione sul
la storia della prim a guerra 
mondiale sul Kolovrat e nel
le V a lli de l N a tiso n e . Ne 
parleranno gli storici Lucio 
Fabi (I luoghi della grande 
guerra tra storia e memoria), 
Giancarlo Martina (Itinerario 
storico lungo le valli del Na
tisone) e lo storico m ilitare

ceco Josef Fučik (L ’esercito 
au stro -u n g arico  sul fron te  
dell’Isonzo). L ’archivista Al
ba Zanini presenterà succes
sivam ente i docum enti ine
renti la prim a guerra m on
diale nelle Valli del Natisone 
che sono parte dell’archivio 
della Finèstra sul mondo sla
vo ed il frutto della ricerca di 
Hannes L eidinger negli ar
chivi di Vienna e Graz. Illu
strerà inoltre un nuovo indi
rizzo di ricerca, sempre nelle 
nostre valli, con un taglio an
tro p o lo g ico  e so c io lo g ico  
su lle  esp erien ze  di g uerra  
della popolazione.

N e lla  se c o n d a  p a r te  
d e l l ’in c o n tro  al c e n tro  
d e l l ’a tten z io n e  sa ran n o  il 
K o lovra t ed il p ro g e tto  di 
museo transfrontaliere a ll’a
perto sul quale si sta lavoran
do. Ne parlerà Željko Cim 
prič del Museo di Caporetto, 
m en tre  R oberto  L enardon  
parlerà del museo alTaperto 
del Pai Piccolo. Successiva
m ente Piero Zanini svilup
perà una riflessione sui luo
ghi della mem oria e la m e
moria dei luoghi e sullo stes
so concetto di confine cui ha 
dedicato un interessante sag
gio. Concluderà il prof. Um
berto Sereni de ll’Università 
di Udine.

Il convegno è stato orga
n izzato  con il so stegno  di 
Regione, Comunità montana 
i comuni di Stregna e Dren- 
chia e la Banca di Manzano 
e con  la  c o lla b o ra z io n e  
dell’Università di Udine, del 
C entro F inestra  sul m ondo 
s lav o  e d e lla  fo n d a z io n e  
“Poti miru v Posočju” di Ca
poretto.

Strutturato su due livelli ha 29 iscritti

Corso di sloveno 
al liceo Diacono

V Spetru 3. decembra najnovejša odkritja pri nas

Srečanje z arheologijo
V petek, 3. decembra ob 20.30 bo v sejni dvorani ob

čine Speter zanimivo “Srečanje z arheologijo v Nediških 
dolinah”, kot je  naslov večera. Prirejajo ga Skrbništvo za 
arheološke najdbe Furlanije Julijske krajine, Združenje 
“Don Eugenio Bianchini” in Jamarska skupina Nadiških 
dolin.

Pobudo bo uvedel raziskovalec Smeraldo Monaj, An
drea Pessina in Angela Barzacconi bosta predstavila naj
novejša odkritja v špetrski občini, točneje v krajih Roba, 
Barda in Belvedere. Giorgio Banchig bo govoril na temo 
“R ešitev zgodovinskega vprašanja: rim ski m ost-A d 
Broxas”. Eliano Concina pa bo predstavil prazgodovin
sko skladišče v kraju Celo’ (Sčigla-Podbonesec).

Večer v Spetru namerava objasniti nekatera pomem
bna arheološka in zgodovinska odkritja, ki jih je  sto in 
stoletja skrivala Nadiška dolina. Danes pa strokovnjaki 
odkrivajo zanimivosti na področju, ki je  bilo sicer pre
malo raziskano in dolga leta tudi premalo obiskano.

La settim ana scorsa, per 
la precisione giovedì 25 no
vembre, ha preso il via pres
so il L iceo  c lassico  Paolo 
Diacono di Cividale un cor
so di sloveno a due livelli. 
29 gli allievi di tutte e tre i 
licei (classico, scientifico e 
psicopedagogico di San Pie
tro al Natisone) che vi han
no aderito.

La proposta era partita da 
alcuni genitori ed insegnanti 
per offrire ai ragazzi che a- 
vevano già frequentato corsi 
di sloveno o la scuola bilin
gue la  p o s s ib i l i tà  di a p 
p ro fo n d ire  la  c o n o scen za  
della lingua. La proposta di 
a m p lia m e n to  d e l l ’o f fe r ta  
form ativa ha trovato  il so 
s teg n o  del re tto re  O ld ino  
C ernoia. M a buona è stata 
anche l’adesione dei ragazzi 
e delle loro famiglie.

A l co rso  av an za to , fre 
quentato da chi ha già avuto 
con ta tti con lo sloveno , si 
sono iscritti in 19, a quello 
di base 10 allievi a sotto li
neare in qualche caso atten
zione per le p roprie  rad ici 
m a so p ra ttu tto  in te resse  e 
curiosità intellettuale per il 
nostro vicino più prossimo, 
la Slovenia, per la sua lin
gua e la sua tradizione cultu
rale.

Parte importante del pro
getto anche l ’Istituto per l ’i
s tru z io n e  s lo v e n a  di San 
P ie tro  al N a tiso n e  che ha 
collaborato fin d a ll’inizio e 
si è assunto l ’onere dell’in
segnante.

I due corsi sono articolati 
in 40 ore di lezione ciascu
no, si tengono nel pomerig
gio nelle aule del liceo clas

sico, il giovedì quello di se
co n d o  l iv e l lo ,  il v e n e rd ì 
quello di base. Entrambi of
frono la possibilità di acqui
sire crediti formativi.

Questa nuova opportunità 
per i nostri ragazzi rappre
senta un importante passo a- 
vanti. E il liceo cividalese è 
il prim o istitu to  sco lastico  
superiore in cui si o ffre la 
possibilità di apprendere lo 
sloveno.

lomanj samuo otroci. V pro
gramu so mešani pevski zbor 
Sedej iz Steverjana (dirigent 
V la d im ir  Č a d e ž ) , o tro šk i 
p ev sk i zbo r S edej (E lian a  
Humar), otroški pevski zbor 
M ali L u je rji (D av id e  C lo 
d ig ) , o tro š k i p e v sk i zb o r 
o sn o v n e  šo le  iz  K o b a rid a  
(Karmen Ostrožnik), otroški 
zbor F. V enturini iz Domja 
an ženski pevski zbor Vesna 
iz Križa pri Trstu.

Tretji an zadnji koncert bo 
v cierkvi v V iškorši (Tipa- 
na) v nedeljo 19. decem bra 
ob 16. uri. Tudi tu bo prvi

zapieu domači zbor Naše va
si, potle še zbor M atajur iz 
K le n ja  (o b a  v o d i D av id e  
C lo d ig ) , z b o r P o d  lip o  iz  
B arn asa  (N ino  S p eco g n a), 
N e d išk i p u o b i (G iu se p p e  
Chiabudini) an zbor Tri doli
ne iz Kravarja (Massimo Pi
ani).

T rieba je  še poviedat, de 
je  lietos vključen v program 
an 1. sejem  “ S tara d iela  za 
današnji Božič”, ki bo v ne
deljo 12. decembra v Spietru 
an ga p a rp rav ja ta  p ro -loco  
N edišk ih  do lin  an K m ečka 
zveza.

Č u d o v it o  l ie k o  k l u b
Z e l j a , Z e u s c a , z n a n j e

vabi v torek 7. decembra ob 20.30
v Modro dvorano občine Grmek v Hlodiču

Prava božična darila, originalna, lepa. 
Naučili vas bodo, kako se delajo, dali 
vam bodo napotke in ideje. Vabljeni!

Č u d o v it o  l ie k o  k l u b
Z e l j a , Z e l i š č a , z n a n j e

invita martedì 7 dicembre alle ore 20.30 a
Clodig nella Sala Blu del Municipio

Regali di Natale veri, orginali, belli. Vi diran
no come si fa, vi daranno lo spunto per infi

nite combinazioni. Siete tutti invitati!
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SLOVENSKI GLAS
POTEK SISTEMATIČNEGA  

RAZNARODOVANJA  
- 2 .  DEL -

Snedli so vse predplebiscitne obljube in 
ukinili komisarjat v St. Petru in upravne u- 
rade prenesli v Čedad. V St. Petru so pusti
li samo še davčni urad. Vse uradovanje se 
je  takoj začelo le v italijanščini. Naslednje 
leto so vzeli St. Petru tudi ime, ki je bil do
tle j v ita lijan sk i d ik c iji “ San P ie tro  de 
Schiavon” in ga prekrstili v San Pietro al 
Natisone.

Uvedli so proti volji ljudstva šole brez 
ljudskega jezika. Beneški Slovenci niso u- 
speli niti v tem, da bi se poleg italijanskega 
uradnega jezika v šoli poučevala tudi slo
ven šč in a . D a, n iti v tem , da bi se i ta 
lijanščina poučevala s pomočjo domačega 
jezika. V Reziji so nekateri učitelji začeli s 
to metodo sami od sebe, a so bili posvarje
ni kot “separatisti” . 2e  v 70. letih je zahte
val višji šolski nadzornik, da se mere v šoli 
postrožijo po slovenskih krajih.

V tem skrajnem kotu pokrajine so nalašč 
postavili v St. Petru v središču Nadiških 
Slovencev, učiteljišče kot žarišče poita
lijančevanja. Vzgoja je  bila in je še strogo 
šovinistična. Ni se pazilo toliko na dober u- 
speh v učenosti, am pak v “nacionalnem

duhu”. Učitelj ali učiteljica pride tem prej 
do kakega mesta oziroma službe, čimbolj 
je  zagrizena v sovraštvu do slovenskega je 
zika in Slovencev ter se trudi vpeljati po 
družinah italijanski jezik. Absolventov je 
enkrat več kot jih je  treba za prazna mesta. 
Zato kandidati tekmujejo v raznarodoval
nem delu, da bi prišli do službe.

Največjo zaslugo za raznarodovanje so 
im eli laški župniki narodnostno m ešanih 
župnij v Zapadni Benečiji: Rtina, Tarčenta, 
Njem, Ahtna in Fojde. S temi župniki, pod 
katere so spadale slovenske vasi terskih 
Slovencev, so bili slovenski verniki vedno 
sp rti, ker so jim  v siljevali le furlanske 
duhovnike.

Vse do prve svetovne vojne so se borili 
proti njim,’ jih tožili prej pri patriarhu, poz
neje pa pri videmskem nadškofu, ker jim  
niso preskrbeli slovenskih  duhovnikov. 
Kjer je  bil enkrat nastavljen laški duhov
nik, ni za njim prišel nikoli več slovenski 
naslednik. Tam je za vedno izginila sloven
ska molitev, pesem in pridiga. Tako so po
brali domače duhovnike, od leta 1866, ko 
je prišla Italija, ljudem vas za vasjo v vsej 
Zapadni Benečiji in fašizem je  ta sistem 
prenesel še v Nediške doline.

- gre naprej -
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Riuscito convegno sulle biomasse forestali a Pulfero

Il progetto sta 
diventando realtà

Eliano Sgelassero, Marino Berton e Marino Predan alla 
firma del contratto venerdì a Pulfero

Barbarstvo ali kaj drugega?
segue dalla prima

Marino Berton, presidente 
dell’AIEL (Associazione ita
liana legno energia) ha affer
m ato : “ D e lle  b io m a sse  si 
p arla  poco, n o n ostan te  sia 
l’energia rinnovabile più usa
ta. Il problema è che il legno 
v iene so tto v a lu ta to , o c o 
m unque sfruttato per lo più 
attraverso tecnologie supera
te. Il bosco è un patrimonio 
di cui noi possiamo utilizzare 
con profitto gli interessi, pre
se rv an d o lo  n e lla  sua in te 
grità. E ’ necessario  dunque 
che si attivino delle politiche 
che rendano  note le nuove 
possibilità delle biomasse fo
restali e realizzino dei piani 
di intervento.”

A sottolineare il concetto 
è intervenuto anche il presi
dente del consiglio regionale 
A lessan d ro  T esin i, che ha 
ap p rezzato  l ’in iz ia tiv a  del 
Com une di Pulfero, so tto li
neando anche quanto sia si
gnificativo che le zone mar
ginali possano essere prota
goniste di simili spinte pro
positive.

I vari relatori, italiani, slo
veni e austriaci, hanno fatto 
il punto sulla situazione at
tuale  del setto re  delle  b io 
masse nei paesi di provenien
za: Nike Krajine ha descritto 
la realtà della Slovenia che, 
con il 90% del territorio na
zionale  coperto  da fo reste , 
vede con grande interesse lo 
sfruttam ento delle biom asse 
legnose, per quanto  al m o
mento si stia appena svilup
pando e in modo anche piut
tosto disorganizzato.

A ltra  è la  s itu a z io n e  
d e l l ’A u s tr ia , d e s c r i t ta  da 
Christoph Aste e Horst Jau- 
schnegg, dove le biom asse 
sono attivam ente u tilizzate  
già da molti anni, e ora il set
tore si sta sviluppando a un 
livello ulteriore, quello della 
lo g is tic a , del c o n tro llo  di 
qualità e non solo della ven
dita di materie prime combu
stibili ma di fornitura di calo
re. Per quanto riguarda l’Ita
lia il settore è già in espan
sione e sul territorio naziona
le ci sono già realtà consoli
date, com ’è emerso dalla re
lazione di R affaele Spinelli 
del CNR, che tuttavia ha sot
tolineato la necessità di vaio-

Concerto 
ad Azzida

L ’associazione “I so
gni di Handy” invita ad 
un concerto  di benefi
cenza che si terrà dome
nica, 5 dicembre alle ore 
18, nella chiesa di Azzi
da (S. Pietro). Il maestro 
Luigi Collarile eseguirà 
all’organo brani natalizi. 
Alle 19.30 arriverà San 
Nicolò.

Le offerte raccolte sa
ranno destinate a ll 'a c 
quisto del pulm ino per 
la comunità residenziale 
per disabili di Brischis.

rizzare le biom asse forestali 
e non solo quelle industriali, 
e da Gabriele Chiopris della 
C om unità m ontana, che ha 
illustrato il progetto di studio 
presentato dagli enti montani 
regionali per accedere ai fi
nanziamenti Interreg.

“Per confrontarci sul tema 
delle biomasse e sulla realtà 
nei n o s tr i p a e s i” ha  d e tto  
Berton, presidente dell’AIEL 
“ci siamo ritrovati nel picco
lo C om une di P u lfe ro , ma 
siam o a rriv a ti dal V eneto ,

Leggendo l’ultimo num e
ro del Novi M atajur nell’arti
colo di prima pagina dal tito
lo “Provincia, ecco i cartelli 
bilingui” è scritto quanto se
gue: “ In una riunione della 
giunta ad inizio novembre si 
è invece deciso di non proce
dere, per ora, a ll’apposizione 
d e lla  se g n a le tic a  lungo  la 
provinciale 42 della Val Re
sia ’in quanto - si legge nella 
delibera - non è stata ancora 
definita unanimamente dalla 
com unità  locale una grafia  
ufficale del resiano '”.

E tutto il lavoro finora fat
to ed i progetti in corso? Ri
cordiamoli ancora una volta. 
N egli anni Settanta i pochi 
resiani che scrivevano liriche 
e prosa in resiano utilizzava
no ognuno una propria grafia 
m a al tem po stesso  ven iva 
anohe crescendo l ’esigenza 
di arrivare ad un’unica forma 
ortografica.

E ’ su ffic ie n te  leggere  i 
bollettini parrocchiali per ca
pire l 'allora forte esigenza di 
uniform are la grafia. Al ri
guardo era stato organizzato 
un apposito convegno scien
tifico nel 1980 al quale seguì 
nel 1991 un seco n d o . E n 
tram b i fu ro n o  o rg a n iz z a ti 
d a l l ’A m m in is traz io n e  C o-

dal Trentino, dalla Lunigia- 
na, dalle province di Como e 
Bologna, d a ll’A ustria, dalla 
Slovenia e dalla repubblica 
Ceca. Sono anche lieto che 
abbiano partecipato il sinda
co della vicina Caporetto e il 
seg re ta rio  d e l l ’ag rico ltu ra  
d e lla  rep u b b lica  di S lo v e 
nia”. Questo dimostra quanto 
l ’argom ento in d iscussione 
sia a ttuale  e sen tito , ma fa 
pesare ancora di più l ’assen
za di svariati amministratori 
locali. (M.P.)

munale.
Era emerso allora che sol

tanto gli “esperti” potevano 
dare risposta a tale esigenza 
basandosi, naturalmente, an
che sulle proposte dei cultori 
locali. E così è stato. T ant’è 
che nel 1994 esce il lib ro  
“Ortografia resiana - To joSt 
rozajanske p isan je” redatta  
da Han Steenwijk, per conto 
d e ll’A m m in is traz io n e  C o 
munale, con il quale si indi
cavano l’ortografia standard 
e le quattro varianti locali.

Q uesto progetto è prose
g u ito , sem p re  p e r c o n to  
d e l l ’A m m in is traz io n e  C o 
munale, con la pubblicazione 
de l p rim o  v o lu m e  d e lla  
gram m atica resiana - Il so
stan tivo  - , sem pre a cura 
dello stesso autore.

Vprašanje osebne varno
sti je  obsesija našega časa. 
M islim  na f i z ič n o  va rn o s t 
pred  nasiljem . Ne čudim  se 
torej, če je  Severna liga ra
zpisala  tira lico  v vrednosti 
25 tisoč evrov za ulov m oril
ca, ki je  v Leccu ubil lastnika 
bencinske črpalke G iuseppe
ja  M aver ja .

Nič ni bolj protidružbene- 
ga in protidržavnega od tira
lice, pa  je  to dejanje podprl 
minister italijanske republike 
Calderoli. Barbarskost tira
lice je  očitna in nas spom i
nja na film e  o divjem zaho
du , k je r  so o b e ša li ta to ve  
krav na veje drevesa. N iso  
ča ka li šer ifa , am pak so se 
kavboji zbrali in dom nevne
ga tata obesili z lasosi. Po
dobno se je  dogajalo m oril
cem. Poklicni lovci na m oril
ce so za denar lovili ljudi in 
jih  m rtve nosili šerifom , da 
so jim  izplačali tiralico.

Filmi so film i, divji zahod  
je  divji zahod, da v Italiji m i
n istri razpravlja jo  o tira li
ca h , p a  j e  v b is tv u  n e k a j  
izven  vsake ide je  o p ra vn i 
državi in torej državi sami, 
če želi biti demokratična. Pa  
se vendarle dogaja, ker dru
žbeni ustroj in mediji večajo 
občutek nevarnosti.

Nedvomno je  danes tudi v 
severni Italiji veliko umorov. 
Dogajajo se tudi v naših kra
j ih  in to iz n a jra z ličn e jš ih  
vzrokov, ki gredo od ljubosu
mja do ropa. Televizije po-

Questo progetto continua 
e tra  breve uscirà  anche il 
vocabolario, sempre per con
to dall’Amministrazione Co
munale.

Nel frattempo ci si è atti
vati, dapprima come circolo 
culturale resiano Rozajanski 
Dum, negli ultimi anni anche 
in collaborazione con il Co
m une, grazie ai fondi stan
ziati dalla legge 482, ad or
ganizzare corsi di ortografia 
e grammatica per avvicinare 
insegnanti, cultori e operato
ri culturali a questi temi.

Per frequentare i corsi è 
necessario  im pegno e dedi
zione e, a quanto pare, non 
sono  p ro p rio  m olti co lo ro  
che desiderano intraprendere 
questo percorso, necessario 
ed indispensabile se si vuole

svečajo polovico časa svojih 
d n evn iko v  p ra v  z lim  d e ja 
njem in umorom. Če k temu 
dodamo strah pred teroristi
čnimi dejanji, je  mera polna. 
Vedno bolj obsesivno živimo 
v stra h u , da nas bo nekdo  
napadel in um oril. Za to  se 
mnogim ljudem zdijo tiralice 
dobra stvar. Gre za iste lju
di, k i m agari obsojajo sm r
tne kazn i na K ita jskem  a li 
p o vo jn e  z lo č in e . Ko p a  se 
m o rile c  b liža , sp re m e n ijo  
mnenje in bi se radi oboroži
li. Stranke, kot je  Severna li
ga, ki so po  svoji lastni nara
vi g lasn ik na jbolj in stink ti
vnih čustev, se iz političnih  
razlogov poslužujejo močnih 
odgovorov na strahove, kot 
je  tiralica. M im o m anipula
cije s stvarnostjo, pa  stvar
nost obstaja.

O bstajajo torej um ori in 
terorizem ter obstajajo stra
hovi, da nas bo nekdo nasil
no p o ko n ča l zarad i fa n a t i 
zma ali kakega evra. Vpra
ša n je  v a rn o sti se sam o po  
seb i p o n u ja  ko t ena izm ed  
o sred n jih  to čk  s leh ern eg a  
političnega programa. Vpra
šanje je :  barbarstvo a li kaj 
dru g eg a ?  L èva  sred in a  se  
mora odločiti za drugo opci
jo . N im am  recep ta , čeprav  
mi je  jasno, da stare razlage 
o nasilju kot sinu slabih dru
žbenih razmer ne zadostujejo  
več.

Ozadja nasilja so nedvo
m no kom p leksn a , ko p a  se

VERAMENTE salvare il re
siano visto lo stato di conti
nuo e costante degrado dello 
stesso.

Sono stati pubblicati nu
merosi libri, libretti didattici, 
calendari, cassette e CD, uti
lizzando questa  o rtografia , 
d iv e rs i s tan n o  uscendo  in 
queste settimane dalle stam
pe.

O ra, per co rre ttezza  nei 
confronti degli operatori cul
turali e di coloro che hanno 
voluto e sostenuto  e co n ti
n u an o  a so s te n e re  q u e s to  
progetto che affonda le radici 
anche nel fecondo periodo 
degli anni Settanta e che fa 
riferim ento  anche a cultori 
che molto hanno dato e che 
ora non ci sono più, per cor
rettezza nei confronti degli 
studiosi, degli studi e della 
scienza in generale, non si 
può  non te n e re  c o n to  di 
quanto  finora fatto . Anche 
perché l’alternativa, cioè il 
percorso che indicano coloro 
che non sono d ’accordo su 
qu esto , p u tro p p o , per uno 
che ha effettuato un percorso 
di crescita e di conoscenza, e 
non sono né la prim a né la 
sola, non può essere preso a 
modello visto che l ’unica re
gola pare sia la mancanza di

ljudje čutijo v nevarnosti, jih  
ni mogoče potolažiti s socio
loškimi eseji. Potrebujejo ne
kaj jasnih besed.

Osebno bi se opredelil za 
takšno reform o javnega  re 
da, ki bi izničila  znam enito  
kompetitivnost med različni
mi telesi, ki naj skrbijo za j a 
vni red ter bi jasno  ločevala 
drobn i krim ina l od hudega  
in organiziranega. V resnici 
so italijanski zapori prepolni 
ljudi, ki se ciklično vračajo  
za rešetke, ker so sužnji ma
m il in a lko h o la , ker  so se 
pretep li, razbili kak bar ali 
p a  u k ra d li ž e n ic i to rb ic o . 
Sam sem poznal več takšnih 
fan tov in deklet. Eden izmed 
njim i je  bil v tržaških zapo
rih v ul. Coroneo skoraj šest- 
desetkrat. Gre pa  za množico 
ljudi, ki bi potrebovali dru
gačno  obravnavo  in druge  
p ro s to re  od  o rg a n iz ira n ih  
kriminalcev.

P ro ti resn ično  nevarnim  
kriminalcem bi morali ukre
pati izvežbani policaji, hitro 
sodstvo  in učinkovit sistem  
zaporov. Kdor je  bil obsojen  
za resnično hudo dejanje, bi 
m oral biti kaznovan hitro in 
brez številnih poznejših olaj
šav . M nožica  m alih  k r im i
nalcev, ki lahko prav v zapo
rih postanejo tudi resni m o
rilci, bi potrebovala posebno  
nego in ra z ličn e  p ro s to re .  
N ekaj nam reč ni v redu, če 
sta na istem  dvorišču  izve- 
žban hudodelec in m am ilaš 
ali pa  celo kdo, ki se je  odlo
čil, da p rezim i v zaporu  in 
brcnil policaja . M eni je  ta 
kšen tip dopovedoval, da  v 
za p o ru  n i n iti  tako  s la b o :  
srečaš stare znance, ni ti tre
ba d e la t i  in  v a m b u la n ti  
zlahka dobiš pomirila. Zunaj 
je  vse to težje. Tak sistem se
veda ne funkcionira, tiralice 
pa ne smejo biti njegova a l
ternativa.

regole. Così facendo, ci r i
troveremmo nuovamente co
me negli Anni Settanta anzi 
molto peggio.

Il problema è la “C”? Beh, 
tutte le lingue slave che uti
lizzano i caratteri latini la u- 
sano sem pre p er lo s tesso  
suono, la “Z” . E, utilizzarla 
com e ta le , non m i sem bra 
n ean ch e  un p ro b le m a , un 
b e ll’esem pio ce lo ha dato 
Buttolo Pietro che da ll’A u
stralia ci ha mandato una liri
ca molto bella e recentemen
te pubblicata anche sulle pa
gine di questo settim anale. 
Pietro, con tutto rispetto, co
me tutti i suoi coetanei, pro
babilmente non ha frequenta
to le medie!

In v ito  tu tti  c o lo ro  che 
hanno a cuore queste proble
matiche a frequentare il cor
so che è iniziato qualche set
timana fa presso la sede del 
Parco a Prato di Resia (ogni 
m a rte d ì d a lle  17 .00  a lle  
18.00 le lezioni sono dedica
te a l l ’o rtog rafia , ogni g io 
vedì dalle 17.00 alle 19.00 
alla grammatica): sarà sicu
ram ente una bella esperien
za!

In conclusione, credo che 
il resiano ufficiale abbia tut
to il diritto di essere suppor
tato da regole ortografiche e 
g ram m atica li ap p ro p ria te , 
dal lavoro e dalle ricerche di 
studiosi ed esperti, avviato 
su un percorso costruttivo e 
di conoscenza iniziato... un 
quarto di secolo fa.

Luigia Negro

A proposito dei cartelli bilingui posti dalla Provincia e la realtà della Val Resia

Il resiano ufficiale c’è già
II prof. Steenwijk ha pubblicato per conto del Comune di Resia l ’Ortografìa resiana nel 1994
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N a o s re d n ji p ro s la v i 
SKGZ je  prisotnim  spre
govoril p redsedn ik  Rudi 
Pavšič. Uvodoma je  ome
nil prvo točko Statuta, ki 
veže organizacijo na spo
ročilo Prešernove Zdravlji
ce, svobodoljubja in tradi
cijo upora proti fašizm u, 
na NOB in na prizadeva
n ja  “ za  d e m o k ra tič n e  
odnose med ljudmi”.

V nadaljevanju govora 
je  ob zgodovinsk i p re te 
klosti omenil nov čas, ko 
se Evropa združuje, Slove
nija je  članica EU, “pri nas 
pa se vse bolj jasno izobli
kujejo načrti o povezova
nju, in frastru k tu rn em  in 
regijskem .” Pavšič je  na
glasil, da s tem problem i 
avtomatično ne izginjajo: 
“po eni strani je  svet bolj 
odprt, po drugi ne nudi lju
dem zaželene  v a rn o s ti.” 
To vzbuja nove rasizme in 
k senofob ije . SK G Z tega 
ne spregleduje, a raje pou
darja “razloge dobrega so
delovan ja , razum evan ja , 
p r i ja te l js tv a  in sk u p n e  
o d g o v o rn o s ti za  b o d o -

Predsednik SKGZ Pavšič

čnost, predvsem sinov, ki bo 
združevala slovenski in itali
janski narod.”

Pavšič je  om enil nedavni 
obisk pri Ciampiju, ko je  pri
šel v Trst in čestitke, ki jih je 
SKGZ poslal predsednik Re
publike Slovenije Janez Dr
novšek.

O vprašanju B enečije pa 
je  dejal Rudi Pavšič nasle
dnje:

“ N e n a z a d n je  m oram o  
ostati zvesti tisti naši tradici
ji, ki se nikoli ni odpovedala

sk rb i za  B e n e č ijo  in  za 
Slovence na Videm skem . 
Dosegli smo vidne uspehe: 
zakonsko  p rizn an je  S lo 
vencev v videmski pokraji
ni, podržavljenje dvojezi
čne šole v Spetru, popotre
sni kulturni preporod. Za
v ed am o  pa  se tu d i m ej 
“beneške pom ladi”. Msgr. 
Ivan Trinko se je  sam nau
čil knjižne slovenščine. To 
so storili mnogi prosvetlje
ni slovenski duhovi. To pa 
pomeni, da danes ne more 
biti v Benečiji naš cilj ta, 
da ohranim o le slovenska 
narečja, domačo kulturo in 
tradicije. V perspektivi bi 
bila ta pozicija šibka. Siriti 
se mora elita, ki bo obvla
dala k n jižn i je z ik , ki bo 
poznala  sodobno sloven
sko kulturo. Za to so seve
da potrebna nova sredstva: 
popolnejša šolska m reža, 
kulturno večnamensko sre
dišče, vidljivost slovenske 
televizije in slišnost radia, 
skratka, vse to, kar omogo
či ljudem prehod iz doma
čega okolja v širše naro
dno.”

elegantna proslavitvena pred
stava, ki jo  je  režiral Marko 
Sosič. Napisal je  scenarij in 
izbral pesm i. Poslušali smo 
besede, ki so jih v verzih zapi
sali Miroslav Košuta, Umberto 
Saba, Miha Obit, Silvana Pa
letti, Leonardo Zanier in Ace 
Mermolja. Na odru se je sliša
lo slovensko, italijansko in fur
lansko. Pri predstavi so sode
lovali zbora Sraka (vodi Bo
gdan Kralj) iz Standreža in Igo 
G ruden iz N abrežine (vodi 
Janko Ban). Nastopila sta kita
rist Marko Feri in solopevka 
Martina Feri, zaigrala je trobil
na skupina iz R icm anj pod 
vodstvom  F u lv ia  S gubina. 
A krobatske plese je  izvedla 
skupina M illen ium  Š krati. 
Sceno je izdelal Peter Furlan, 
za luči je poskrbel Rafael Ca- 
varra. Povezovala sta Loreda
na Gec in Janko Petrovec.

Vezna nit dogajanja je bila 
voda, ki se je  prikazovala v 
svojem toku na velikem platnu 
v ozadju in žuborenje vode se 
je mešalo z glasbo. Voda po
meni gibanje, tek v prihodnost, 
svežino in upanaje; je  izvir ži
vljenja. Na temo so bile ubra
ne poezije, raznolike pa so bile 
pesmi zborov, glasba in seve
da akrobatske točke skupine 
Millenium.

Predstava je  dala vtis ele
gance in živahnosti, ki ju spre
mljata meditacija in samopre- 
mišljevanje. To naj bo sol or
ganizacije, kot je  SKGZ.

Nastop
akrobatske

skupine
Cheerdance

Millenium
Škrat

Pred pričetkom  osrednje 
prireditve v veliki dvorani tr
žaškega Kulturnega doma so 
se v mali dvorani zbrali člani 
deželnega odbora SKGZ in 
pokrajinskih odborov.

Prisotne je najprej pozdra
vil predsednik Rudi Pavšič, ki 
je izpostavil dejstvo, da je or
ganizacija v svojih petdesetih 
letih življenja delovala v korist 
Slovencev v Italiji in to na Tr
žaškem, Goriškem in v videm
ski pokrajini, ki so jo  mnogi 
zanemarjali. SKGZ seje  borila 
za gospodarsko, kulturno in 
nenazadnje politično uvelja
vljanje m anjšine. D eluje na 
številnih področjih, ki zaobje
majo prostor kulture, športa, 
sociale itd. Za geslo obletnice 
pa si je  izbrala sožitje: med 
ljudmi, narodi in državami.

Predsednica odbora SKGZ 
za videm sko pokrajino Jole 
Namor je naglasila, da je  50- 
letnica praznik in opozorila na 
slabo slovensko navado, da ra
je  kot dobre stvari vidimo to, 
kar je bilo in bo treba narediti. 
Prav je  tako, a v življenju se 
moramo tudi veseliti nad uspe
hi. Jole Namor je spregovorila 
o Benečiji: o šolstvu, o kultur
nem centru, o (ne)vidljivosti 
slovenskega radia in televizije. 
To bo treba narediti, a marsi
kaj je  bilo storjeno in vzbuja 
veselje.

Predsednik odbora za Gori
ško Livio Semolič je poudaril 
širitev Evropske unije in veliki

Zbora “Sraka” in “Igo Gruden" na odru Kulturnega doma

SKGZ želi delovati za dobro 
naših ljudi in našo prihodnost

praznik, ki jo  je na Severni po
staji, kjer sta dve Gorici ena 
sama, zabeležil ob prisotnosti 
Romana Prodija. Izpostavil je 
novo vzdušje in dejstvo, da sta 
Gorica in Nova Gorica živ la
boratorij novih integracijskih 
procesov. V tem  kontekstu  
odigrava slovenska manjšina 
čisto posebno vlogo naravnega 
posrednika, saj je  zgodovinsko 
vključena v obe stvarnosti.

Predsednik pokrajinskega 
odbora za Tržaško Igor Gabro
vec je povzel potrebo po opti
m izm u, ni pa m ogel m im o 
dejstva, da je uradni Trst pra
znoval svojo 50-letnico pri
ključitve k Italiji v izrazito za
prtem  sm islu. Ni izpostavil 
evropskih zastav, ni povabil k 
sodelovanju slovenske manjši
ne, ni naglasil tega, da vstopa 
Sovenija v EU. Kljub tem te
žavam pa ubira SKGZ pot so
žitja in sodelovanja. Povezuje 
se z italijansko, Slovencem na
klonjeno, večino in z italijan
sko manjšino v Sloveniji in na 
Hrvaškem. Združuje ljudi in 
gradi mostove.

Osrednjemu delu proslave, 
ki je bila v veliki dvorani Kul
turnega doma, je  dala pečat

I112 dicembre su iniziativa di Pro-loco Nediške doline Valli del Natisone e Kmečka zveza

Dalle valli del Natisone e dell’Isonzo 
a S. Pietro per il 1. mercatino di Natale

“Gesti antichi per un nuo
vo Natale - Stara dela za da
našnji Božič” è il titolo della 
mostra-mercato di artigianato 
artistico che si svolgerà do
m enica 12 d icem bre  a San 
Pietro al Natisone, nel piazza
le del Liceo linguistico-psico- 
pedagogico.

La m an ifestaz io n e , p ro 
mossa dalla prò loco Nediške 
doline, dalla Kmečka Zveza, 
patrocinata dal comune di San 
Pietro e inserita dalla Comu
nità m ontana nel calendario 
degli eventi natalizi delle Val
li del Natisone, è stata orga
nizzata dal gruppo di artigiani 
che, dopo aver partecipato al
le tradizionali feste dell’Aren- 
go a San Pietro, della monta
gna sul Matajur e del Burnjak 
di Tribil, ha voluto cimentarsi 
con l’esperienza del mercati
no di Natale.

N e l l ’o ttic a  di am p lia re  
l ’offerta e di dare visib ilità  
anche ad altre realtà presenti 
sul territorio, alla mostra mer
cato di Natale parteciperanno

anche alcuni artigiani della 
V alle dellT sonzo, i ragazzi 
d e lle  scu o le  d e l l ’Is titu to  
Comprensivo, della scuola bi
lingue e del CAM PP di San 
Pietro.

Il gruppo di artigiani delle 
Valli, con questo quarto ap
puntamento, conferma la pro
pria visibilità e attività sul no
stro territorio, e quindi l ’ini
ziativa offre l ’opportunità di 
riflettere con la referente Lui- 
sella Goria sulla situazione at
tuale e le possibilità future del 
gruppo stesso.

Innanzi tutto, come è na
to il gruppo?

In modo molto spontaneo: 
in occasione dell’Arengo, nel 
giugno scorso, l ’amministra
zione di San Pietro ebbe l ’i
dea di proporre una novità, 
quale poteva essere un merca
tino d e ll’artigianato. Allora 
ho pensato di contattare gli 
artigiani che conoscevo sul 
territorio e, attraverso il pas
saparola, siamo arrivati a un 
gruppo di venti espositori. In

quell’occasione non tutti par
tecipavano per vendere le pro
prie creazioni, ma l ’iniziativa 
ha avuto successo, ha dato vi
sibilità, ha fatto conoscere e 
apprezzare i lavori dei parte
cipanti e pure il borgo vec
chio di San Pietro.

Per il mercatino di Natale 
quali proposte di oggetti ar
tigianali ci saranno?

I nostri artigiani creano da
gli oggetti in legno e cerami
ca, ai capi d ’abbigliamento in 
feltro e maglia, ai cesti, alle i- 
cone e pitture su seta. Oltre a 
loro abbiamo invitato artigia
ni sloveni che proporranno 
pizzi al tombolo, ciotole di le
gno, capi di maglieria e forse 
anche la tipica pittura delle 
panjske končnice (elem enti 
degli alveari Žnidarčič).

I lavori d eg li artig ia n i  
sloveni mi sembrano molto 
più legati alla  trad izione. 
Nelle Valli del Natisone si è 
fatta ricerca in tal senso?

C erto . O rm ai v ivo nelle  
Valli da dieci anni e ho cerca

to artigiani che producessero 
ancora manufatti tradizionali. 
Per lo più sono anziani e si 
occupano di cesteria o realiz
zazione di attrezzi agricoli. 
Molti purtroppo hanno anche 
abbandonato l ’attività. I mer
catini che abbiamo organizza
to in passato, tuttavia, sono 
stati di stimolo per qualcuno, 
che ha espresso l ’intenzione 
di riprendere a produrre. Ac
colgo ovviamente con favore 
le produzioni tradizionali, ma 
penso anche che sia necessa
rio vivere nel presente e valo
rizzare gli oggetti attraverso i 
quali le persone si esprimono, 
qualunque essi siano.

In seno alla prò loco Ne- 
diske doline qual è il ruolo 
del gruppo di artigiani?

L ’appoggio della prò loco 
è determinante per quanto ri
guarda l’organizzazione degli 
eventi, per avere gli spazi e 
l’opportunità di valorizzare il 
lav o ro  d eg li a r tig ia n i. Ci 
m uoviam o tuttavia in modo 
piuttosto autonomo, infatti al

momento sono Tunica iscrit
ta. Ritengo che in un primo 
tempo sia più importante fa
vorire la crescita di un gruppo 
coeso e affiatato, poi vedremo 
come si evolverà la nostra at
tività.

Ci sono dunque già pro
getti per il futuro?

In occasione del Burnjak 
abbiamo conosciuto il sinda
co di Kanal ob Soči, che ci ha 
invitato, il prossimo giugno, a 
partecipare alla tradizionale 
manifestazione “Skok iz mo
sta”. E ’ un primo passo per 
proporre i nostri lavori fuori 
dalle Valli del Natisone. Cre
diamo infatti di doverci muo
vere su più binari: pensare a

un calendario di appuntamen
ti annuali nelle Valli, amplia
re l’offerta con i lavori di altri 
artigiani, proporre le nostre 
creazioni al di fuori del nostro 
territorio.

La mostra-mercato “Gesti 
antichi per un nuovo Natale - 
Stara dela za današnji Božič” 
si svolgerà dalle 10 alle 18, 
sarà allietata da gruppi musi
cali delle Valli del Natisone e 
avrà anche un servizio di ri
storazione a cura della prò lo
co Nediške doline. In caso di 
m altempo la manifestazione 
avrà  luogo n e ll’a trio  de lle  
scuole elementari di San Pie
tro.

Michela Predan

Luisella Goria
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R is u l t a t i
P r o m o z io n e

Valnatisone - Cividalese

3 .  C a t e g o r ia
Audace - Azzurra Prerriariacco

0-1

0-1

G io v a n is s im i
Serenissim a - Valnatisone 0-0

E s o r d ie n t i
Valnatisone - Buonacquisto 7-2

P u l c in i
Virtus Manzanese/A - Audace/A 1 -5
Virtus Manzanese/B - Audace/B 6-0

A m a t o r i
Filpa - Torean 0-1
Birreria da Marco - Valli del Natisone 0-0
Osteria al Colo vrat Poi. Valnatisone 1 -0
Moimacco - S.O.S. Putiferio 1 -4

C a l c io  a  5
Longobarda - Merenderos 4-4
Merenderos S.T.U. rinv.
Paradiso dei golosi - Solerissi 3-2
PV2 Twister - Bar ai Ponte 5-4
The Black Stuff Parajso A. A. 5-7
V. Power - Polisportiva S. Marco 9-5
Carrozzeria Guion - P.P.G. Azzida 1-4
Carrozzeria Guion - 5 Eglio 5-2
Pittibul - P.P.G. Azzida n.p.

P r o s s im o  tu r n o
P r o m o z io n e

S. Giovanni - Valnatisone
Valnatisone - Juventina (8/12)

3 .  C a t e g o r ia
Cormor Audace 
Audace - Moimacco (8/12)

JUNIORES
Valnatisone - Buttrio

Tricesim o - Valnatisone (8/1/05)

G io v a n is s im i
Valnatisone - Chiavris

E s o r d ie n t i

Itala S. Marco - Valnatisone 

P u lc in i
Azzurra/A - Audace/A  
Azzurra/B - Audace/B

A m a t o r i
Valli del Natisone - Ba.Col.
Ziracco - Filpa 
Poi. Valnatisone - Versa 
S.O.S. Putiferio - Maxi Discount 
Moimacco - Osteria al Colovrat

C a l c io  a  5
Merenderos - Pizzeria Moby Dick 
The Black Stu ff Paradiso dei golosi 
Manzignel - Bar al Ponte 
Parajso A. A. - PV2 Twister 
P.P.G. Azzida - Reai Maxi Team

Pol. S. Marco - Carrozzeria Guion
Riposa la V. Power

C l a s s if ic h e

P r o m o z io n e
Pro Cervignano 23; Sangiorgina 22; Costa
lunga, S. Sergio 19; Buttrio, Ruda 17; Santa
maria 16; Juventina*, Muggia 15; Mariano*, 
Ronchi 14; S. Giovanni* 12; Fincantieri, Civi
dalese 10; Valnatisone* 6; Gallery Duino 3.

3 .  C a t e g o r ia
Paviese*, Savorgnanese* 17; Serenissima 15; 
Azzurra* 14; Moimacco* 12; Rangers’  11; S. 
Gottardo'8; Ciseriis*6; Fortissimi, Cormor* 5; 
Audace* 3; Donatello* 1.

JUNIORES
Ancona 25; Palmanova, Pro Fagagna 24; 
Manzanese 22; Centro Sedia 19; Rivigna
no 18; Sevegliano 16; Pozzuolo 12; Go
nars* 11; Union '91* 9; Valnatisone* 7; 
Tricesimo*, Buttrio* 6; Pagnacco* 4.

Šport
G io v a n is s im i

Esperia '97* 22, Moimacco* 17; Serenissi
ma* 15; Gaglianese***14; Fortissimi* 12; 
Cussignacco** 10; Valnatisone**9; Azzur
ra** 7; Buttrio* 5; Chiavris* 2: Union '91 ***1.

A m a t o r i  ( e c c e l l e n z a )
Filpa, Valli del Natisone, Mereto di Capitolo* 
Ziracco 10; Gp. Piccini Codroipo, Birreria da 
Marco 9; Warriors*, Bar S. Giacomo 8; S. 
Daniele*, Dimensione Giardino, Torean 7; 
Ba. Col., Termokey 6; Bagnaria Arsa 5.

A m a t o r i  ( 3 .  c a t e g o r ia )
Orzano 14; Polisportiva Valnatisone. Versa 
12; Osteria al Colovrat*, Carioca 9; Piaino* 
7; Maxi discount**, Sos Putiferio, Friuldean 
6; Mar/ter* 5; Progettoideazione 4; Moi
macco* 2.

Le classifiche degli Amatori sono  aggiornate alla 
settim ana precedente.
* 1 partita in meno.  **  2  partite in m eno,  * "  3  par
tite in m eno

In 3. categoria amatoriale la squadra di Drenchia ha vinto il derby con la Polisportiva Valnatisone

Osteria al Colovrat superstar
N e ll Eccellenza amatoriale un pareggio in trasferta della Valli del Natisone  -  Sconfitta la Filpa con il Torean 
Una quaterna realizzata dalla SOS Putiferio sul campo di Moimacco - Gli Esordienti travolgono il Buonacquisto

L’Audace nel derby con l ’Azzurra di Pre
mariacco ha perso di misura. Ai biancoazzurri 
locali è stata annullata una rete per un dubbio 
fuorigioco.

Secondo risultato ad occhiali per i Giova
nissimi della Valnatisone ottenuto sul campo di 
Lovaria con la Serenissima.

Buona prova degli Esordienti della Valnati
sone che hanno superato il Buonacquisto con la 
tripletta di Nicola Strazzolini, la doppietta di 
Samuel Zantovino ed i gol realizzati da Selmir 
Tiro e Massimiliano Famea (0 primo della sua 
carriera).

S u ccesso  d e lla  sq u ad ra  A dei P u lc in i

dell’Audace sul campo di Manzano grazie alle 
reti messe a segno da Ciro Mazzola, autore di 
una doppietta, Michele Oviszach, Gabriele Ga- 
riup ed un autogol degli avversari.

Registriam o invece la sconfitta rim ediata 
della formazione B. *

Nel campionato di Eccellenza amatoriale la 
Filpa di Pulfero è stata sconfitta nel derby con 
la squadra del Torean. I valligiani trovatisi in e- 
mergenza portieri, hanno schierato tra i pali 
Bruno lussa.

La Valli del Natisone ha ottenuto un risulta
to ad occhiale con la Birreria da Marco sba
gliando un calcio di rigore.

Pallavolisti in campo con la Polisportiva

Un week-end 
avaro di risultati

Dopo l’esordio vincente è 
seguita la prima battuta d ’ar
resto  della  form azione m a
schile di Prima divisione con 
un 3-0 in casa della A.P. A- 
quileiese Pallavolo.

Proseguiamo con la squa
dra più giovane della palla
volo  fem m in ile  de lla  Poli- 
sportiva San Leonardo. Le 
nostre ragazzine della forma
zione Under 15 hanno perso 
3-0 nella gara in casa della 
capolista, la “corrazzata” Or
tosan Manzano. Non è andata 
m eglio nell’esordio la squa
dra maggiore di Seconda di
v isione fem m inile sconfitta 
con lo stesso risultato  dalla 
C .S .I. T arcen to . Q ueste  le 
classifiche aggiornate:

1. divisione maschile 
Pneus Pasian M ortegliano 6; 
Caffè Sport S. Giorgio di No-

garo 5; A.P. Aquileiese palla
volo Aquileia 4; Polisportiva 
S. Leonardo, Pizzeria al Le- 
dra A rtegna, V odafone Vb 
Gemona, Terme di Lignano, 
A .S . R o ja le se  R ean a  del 
Rojale, A tletica C odroipese 
Codroipo 3; Il Pozzo Prada- 
mano, Stella Volley Teor 0.

2. divisione fem m inile  
C.S.I Tarcento, Kennedy Ta- 
vagnacco, Bricofer Artegna, 
A .S.F.J.R . C ividale 3; Poli- 
sportiva S. Leonardo, Liber- 
tas M artignacco, Coop.Va I- 
dea A.S. M aianese, Pizzeria 
Alla Nave S. Daniele, Acqua 
Pradis Tricesimo 0.

Under 15 fem m inile 
Ortosan Manzano 15; Mari- 
nig Serram enti C iv idale  9; 
Polisportiva S. Leonardo 9; 
Selena Porzio Udine 3; D a
nieli Buttrio 0.

I Pulcini 
della
s q u a d ra  
B dell’ 
Audace 
assieme 
al mister

In Terza categoria l ’Oste
ria al Colovrat di Drenchia, 
in attesa del recupero disputa
to ieri sera, mercoledì 1., con 
la Maxi Discount, ha giocato 
sabato scorso, 27 novembre, 
a Savogna, l ’attesissimo derby 
di cartello con la Polisportiva 
Valnatisone di Cividale. Nel 
primo tempo i ragazzi valli
g ian i, a llenati da Igor C li- 
gnon, hanno avuto due occa
sioni non finalizzate da Gian
ni Qualla e Jari Tullio. I duca
li, guidati da Maurizio Boer, 
hanno risposto con veloci a- 
zioni di rimessa.

Nella seconda frazione di 
gioco l ’Osteria al Colovrat ha 
continuato  gli a ttacchi riu 
scendo a sbloccare il risultato 
al 20’ grazie alla rete siglata 
da Daniele Rucchin. Nei re
stanti 20’ la Polisportiva si ri
versava in avanti ed in un paio 
di occasioni è andata vicina al 
pareggio.

C o n tin u a  sul cam po  di 
M oim acco la serie positiva 
della Sos Putiferio di Savo
gna ritornata a casa con altri 
due punti. A mettere a segno 
la quaterna dei savognesi Cri-

Colpaccio dei biancorossi che frenano la Valnatisone

D derby ai ducali
Incassato il go l i locali non riescono a riportarsi in parità

VALNATISONE 0
CIVIDALESE 1
Valnatisone: Camiellet- 

to, Gallas (24’ st. Giuliano 
M iani), Federico Clavora, 
Alessandro Bergnach, Fe
derico Chiabai (9’ st. Pic- 
caro), Federico Crast, Din- 
do , D an ie le  B astian c ig , 
Andrea Dugaro (9’ st. Ga
briele Miano), Stefanutti, 
Giugliano.

C ividalese : Adnan Be- 
sic’, Ferraro, Debergnach, 
B arch e tta , Q u erc io li, F. 
Petrussi, Vicenzutti (1’ st. 
M auro Podrecca), M arti- 
nis, Raffaelli, Grassi (40’ 
st. A. Petrussi), Grimaldi.

S. Pietro al Natisone, 27 
novembre - Alla vigilia del 
derby la squadra favorita 
sembrava essere la Valna
tisone anche se la C iv ida-, 
le se  a v ev a  un p u n to  in 
classifica in più. Accanto
nate velocemente tali pre
messe, bisogna dare il giu
sto  m e rito  a lla  sq u a d ra  
biancorossa. Infatti quan
do al 23’ della ripresa i du
cali si sono trovati in infe-

Daniele Bastiancig

r io r ità  n u m erica  a seg u ito  
dell’espulsione di Ferraro, un 
minuto più tardi hanno realiz
zato la rete vincente control
lando in seguito la sterile rea
zione valligiana.

Dopo avere chiuso il p ri
m o tem p o  a re ti in v io la te  
con una favorevole occasione 
mancata su entrambi i fronti, 
nella ripresa la musica non è 
cambiata fino al fatidico mo
mento dell’espulsione del di
fensore cividalese. Al 24’ il 
centravanti Raffaelli, trovato

si in  a rea  lo c a le  con  le 
spalle rivolte alla porta ed 
il pallone tra i piedi, servi
va l ’accorrente G rim aldi 
che lo mandava ad insac
carsi nel sette della porta 
difesa da Carnielletto. La 
V a ln a tiso n e  accu sav a  il 
co lpo  p ro c u ra n d o s i due 
opportunità in fase offen
siva senza riuscire a con
cretizzarle.

Così “ stancam ente” si 
chiudeva il derby con gli 
ospiti a fare festa sotto la 
gradinata del “Polisportivo 
A n g e lo  S p e c o g n a ” e la 
fo rm a z io n e  lo c a le  che  
raggiungeva m estam ente 
gli spoglatoi. La sconfitta 
o d ie rn a  p e sa  com e un 
“macigno” sul futuro della 
Valnatisone che viene ul
teriormente distaccata dal
le dirette concorrenti nel
la  c o rsa  a lla  sa lv e z z a . 
L ’auspicio è che la nostra 
squadra ritrov i il g ioco, 
gli stimoli e la giusta con
centrazione per tentare la 
difficile  risa lita  verso le 
posizioni tranquille.

Paolo Caffi

Massimiliano Famea - Esordienti

stian  O nesti, autore di una 
doppietta , Stefano C arlig  e 
Mauro Corredig.

Nel cam pionato di Prim a 
categoria di calcio a cinque i 
Merenderos hanno pareggia
to con la Longobarda andando 
a segno due volte con Gianlu
ca Gnoni ed una a testa con 
Walter Petricig e Massimilia
no Pozza.

In S econda ca teg o ria  la 
The Black Stuff di Pulfero ha 
perso il derby con la Parajso, 
andando in gol con la quater
na realizzata da Luca Scacco 
ed il gol di Andrea Zuiz. Per i 
vincitori di Clenia hanno mes
so a segno tre reti Walter Ruc
chin, due a testa Corrado e 
Raffaele Iussig.

Sconfitta di misura del Bar 
al Ponte andato a segno con
tro la PV2 grazie alle doppiet
te realizzate da Matteo Brai-

dotti e Giuliano Causerò.
N ella penultim a uscita la 

Carrozzeria Guion di S. Pie
tro ha perso il derby con la 
P.P.G. Azzida.

I “carrozzieri” si sono pron
tamente riabilitati alla grande 
superando la 5 Eglio con le 
doppiette di Denis Cecconi e 
Michele Dorbolò ed il gol rea
lizzato da Gianni Iuretig.

Continua la marcia trionfa
le in testa alla classifica della 
V. Power di S. Leonardo che 
grazie alle triplette realizzate 
da Matteo Tomasetig, Claudio 
Bledig e Cristian Trusgnach 
ha superato anche la Polispor
tiva S. Marco, migliorando ul
teriormente il suo distacco in 
classifica dalle immediate in- 
seguitrici. (p.c.)



CAI
Sottosezione Val Natisone

Domenica 
12 dicembre 

ore....
I n a u g u r a z i o n e

s e d e

S O C IA L E  
in via A lpe A dria , 90 

a San Pietro  
a l N atisone

Siete tu tti invitati!

G io v a n in  an  n jeg a  
žena M ilica sta povabi
la na vičerjo gaspodarja 
od fabrike iz M anzana, 
k je r  G io v a n in  d ie la . 
Potlè, ki so se lepuo na
jedli an napil, gaspodar 
je  zam erku , de M ilica 
je  zlo liepa Zena an ka
dar G iovanin  je  Su du 
kliet po drugo staklen- 
co vina, ji je  naredu ne
s p o d o b n o  p o n u d b o . 
M ilica, za ga odgnat z 
le p o  m a n ie ro , m u je  
odguorila, de je  zlo dra
ga an za narest tisto rieč 
ji m uore dat an tavžint 
evro. Drugi dan, popu- 
dan, G iovaninu gaspo
dar se j ’ parkazu s tav
žint evro tu pest an se- 
vieda, M ilica je  muorla 
darža t besiedo! K adar 
G io v an in  je  p a ršu  od 
diela je  hitro popraSu:

- Milica, a je  biu par
šu tle  m uoj g a sp o d a r  
donas popudan?

- Ja! - je  o d g u o rila  
prečudvano Milica.

- Al te je  pam esu an 
tavžint evro?

- Ja, ja! - je  potardila 
le buj prečudvana.

- Oh dobro! Z atuo , 
ki dave me je  vprašu, 
če mu posodem  an tav
žint evro an m i je  jau , 
de bi b iu  parSu p o p u 
dan  tle  h te b è  za  j ih  
vamit!

Bepin an Franko sta 
bla šla v Rimini.

- P o slu š  B ep in  - je  
jau  Franko - al je  ries, 
de to le  p o lie tje  si biu 
z a p o z n u  na  m u o rju  
adno zlo bogato uduo- 
vo?

- Hemmm... ja!
- An de sta se ljubila 

vas cajt, ki si biu v R i
mini?

- Beh, ja. Pa zaki me 
tuole vprašaš, Franko!

- M ore b it, de si ji 
dau m oje ime an prej- 
mak zatuo, ki si se bau, 
de k ie k  z a m e rk a  to ja  
žena?

- Sa vieš Franko, kuo 
je  ljubosum na, geloža- 
sta. Zatuo sem tuole na
redu. Mi se huduo zdi, 
ist...

- Oh nič ne bodi za- 
skarb jen , parja teu  B e
p in . P o m is l i ,  de  je  
u m arla  ka jšan  m iesac  
od tega an mi je  zapu
stila vse nje veliko pre
moženje!

An mož zlo ljubosu
men je  zaviedu, de nje
ga žena m u runa roge. 
K ar jo  je  začeu kregat 
m u se j ’ p a rse g la , de 
nie ries, an če na vierje 
je  pa tist gor na stieni 
na krize, ki vie vse!

- Oh ja  - je  odguoriu 
g la s  iz  k r iz a  - p a  je  
k a jš a n  tam  p o d  p a- 
stiejo, ki vie še vič ku i- 
st!

Kronaka novi mata j ur
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“Buog te potalaž! Tuole je 
uon z vsake viže!”.

Takuo bi ja l naši te stari, 
ku bi zag ledali tako veliko 
koranje. An tuole smo jal tudi 
mi, kar smo pregledal fo to
grafije, ki nam jih je pamesu 
Vitale Crucil.

Vitale je  z Loga, v podbo- 
nieškem  kam unu, živi pa v 
Galjane.

Bistra pamet an um, zna
nje an m odruost naših judi, 
an tudi nomalo sreče, so Vi- 
talnu pomagale za de je paršu

do takega dobrega pardiela v 
njega varte.

Na vem o za m iero  an ki 
dost pezi vsako koranje, vide- 
mo pa, de je  dugo malomanj 
ku ciela m oška roka. An za 
jih  im iet puno naruočje jih  
nie trieba ku pobrat tri!

Vitalnu naj Buog di še ta
ko srečo za koranje an za vse 
kar vsadi v njega varte an nji
vah. Sevieda, naj mu da tudi 
zdravje za de se bo mu veselit 
takega pard ie la  še puno an 
puno liet.

“Naša nona Angela je dopunla 98 liet!”
7. novemberja je šlo napri 

10 liet, odkar je  umarla moja 
m am a A ngela Zaccaria. Ni- 
mar bo v spominih an v sarcu 
mojega tata Alberta Qualizza, 
ki je  Uagratih iz Police, moje 
sestre Albine an male Ange
le, bratra Govannija an njega 
družine, m ojega an m ojega 
moža Paola Gariup - Flegarja 
iz Topoluovega.

Za resnico poviedat, nie- 
mam samuo gardih novic za 
vam poviedat.

Tle videta tudi fotografije,

ki sem jih nardila z mojo no
no, ki na 21. novem berja je  
dopunla ben 98 liet!

Ona je  Cecilia Drescig an 
je  m am a m ojega tata Berta. 
N a drugi fo tog rafiji je  s to 
malo Angelo, ki je nje prana- 
vuoda. T udi A ngela  je  šla  
g ledat nje drago bižnono v 
T elve V alsugana, k jer živi 
par hčeri Eleni.

N aši non i an b ižn o n i še 
ankrat veseu ro jstn i dan an 
Buog ji di še puno zdravja an 
moči.

Lo scorso 7 novembre so
no tra sc o rs i d ie c i ann i da 
q u an d o  ci ha la sc ia ti  m ia 
mamma Angela Zaccaria. Ri
marrà per sempre nei ricordi 
e nel cuore mio e di mio ma
rito Paolo, di mio papà Alber
to Q ualizza, di m ia sorella  
Albina con la sua piccola An
gela, di mio fratello Giovanni 
con la sua famiglia.

Per dire la verità, non ho 
solo notizie tristi da raccon
tarvi. Nell’altra foto mi vede
te assieme a mia nonna Ceci
lia Drescig, la mamma di mio

papà che il 21 novembre ha 
com piuto  la be llezza  di 98 
anni.

Nella foto qui sotto vedete 
nonna Cecilia con la piccola 
Angela di 9 anni. Anche An
gela ha voluto andare a trova
re la bisnonna, che vive con 
la figlia Eleha a Telve Valsu
gana.

Alla nostra cara mamma, 
nonna e bisnonna ancora tanti 
auguri di tanta salute e sere
nità.

Franca Qualizza 
Porgessimo

Veseu
rojstni dan
Marcello!

Vitale je biu pru srečan lietos

Dobro dielo 
da pardielo

GRMEK
■ ■ ■ ■ ■ ■ ■ ■ ■ ■ ■

Gor. Bardo 
Zapustu nas je  
Pietro Vogrìg

V Cedajskem Spitale nas je 
zapustu Pietro Vogrig. Perin 
Skinjin, takuo smo ga klical 
po domaCe, je  imeu 84 liet.

Na telim svietu je  zapustu 
ženo, ki je Alma Hlodukna iz 
P la tea , sinuove R om ea an 
G ra z ia n a , b ra te , se s tro , 
kunjade, navuode an vso ž- 
lahto.

Zadnji pozdrav smo mu ga 
dali v sriedo 24. novemberja 
popudan na Liesah.

SPETER

2 .12 .0 1 - 2 .12.04
Donas, četartak 2. diCem- 

berja so tri lieta, odkar nas je 
zapustila  naša draga mama 
an nona Pierina Blasutig iz 
Spietra.

Z veliko ljubeznijo an ža
lostjo se jo  spominjajo vsi ti-

par sveti maši, ki bo v Ažli v 
sab o to  11. d iC em berja  ob 
18.30 uri.

Tre anni fa ci ha lasciati 
per sempre Roberto Trinco - 
Bobo. Con infinito amore lo 
ricordano la mamma Jole, il 
p ap à  G u e rr in o , il f ra te llo  
Gianni, la cognata Stefania e 
tutti quelli che gli hanno vo
luto bene.

In sua memoria verrà cele
brata una santa messa sabato 
11 dicem bre, alle ore 18.30, 
nella chiesa di Azzida.

Marcello, kikrat si prebrau lepe novice na 
Novim Matajurju kenè?! K a’ si mislu, de na 
pride tisti cajt, de bomo kiek liepega pisal an 
gor mez te? Nama nam na nič (al pa malo
manj nič!) utecè!

Takuo nie moglo iti mimo 
telo lieto, brez de bi napisal, 
de lietos si dopunu šestdeset 
liet! Buog te žegni, na more 
bit, sa’ pariš šele otroCija!

Pa je  takuo, M arcello Si- 
bau - Bazjaku ima šestdeset 
liet! Zviedel smo an kada si 
jih dopunu. Bluo je  na 6. otu- 
berja. Vemo tudi, de za lepuo 
praznovat si šu kupe s tojo 
klašo, “i ragazzi e le ragazze

del ‘44”, davje v Parigi! Pet 
dni sta se gor tode veselil. An 
na 6. otuberja si peju pa vse 
tiste, ki te imajo radi na kosi
lo gor na Brieg. Kupe si pra- 
znovau s tojim sestram Gra- 
ziello an Amelio, s kunjadi an 
z navuodm i. Skoda, de nie 
mogla prit tudi sestra Santina, 
ki živi dol v Taranto. Bo pa 
za drugi krat.

Videš M arcello, ku vemo

vse gor m ez te? Buog ti di 
zdravje an sreCo za živiet ta
kuo lepuo an v mieru, ku se
da, še puno, puno liet. Sa si 
zaslužu vse tuole, kar si die- 
lu v mini na Rajbelnu (Cave 
del Predil). Mislemo, de die- 
lat v jami, v mini je  zaries te- 
žkuo, nie te narlieuše dielo na 
sviete an ti si biu mlad puob, 
kar si tuole preživeu. Se an
krat, veseu rojstni dan!

Mislemo, 
de takega 

koranja 
ga nieso 

nikdar 
vidli 

v Cedade!

sti, ki so jo  imiel radi, an po
sebno hCi Isabella.

Ažla / Ruonac 
Žalostna oblietinca

Tri lieta od tegà nas je za
pustu naš dragi Roberto Trin
co - Bobo. Za nimar bo v sar- 
cih mame Jole Tam ažove iz 
JešiC ja , ta ta  G u e rr in a  iz 
R u o n ca , b ra ta  G ia n n ija , 
kunjade Stefanie an vsieh ti
stih, ki so ga imiel radi.

V njega spomin zmolemo
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Sauodnja bo pru luštna vas
Že miesce an miesce dielajo za olieušat vas - Kak dan od tegà so položli tudi nov leseni muost čez Aborno

Informacije za vse
Guardia medica

Za tistega, ki potrebuje mie- 
diha ponoč je na razpolago 
»guardia medica«, ki deluje 
vsako nuoc od 8. zvičer do 
8. zjutra an saboto cieu dan 
do 8. zjutra od pandiejka.
Za Nediške doline se lahko 
telefona v Spieter na številko 
727282, za Cedajski okraj v 
Čedad na številko 7081.

Poliambulatorio

S. Pietro al Nat, via Klančič 4 
Consultorio familiare
0432.708611
Servizio infermier. domic.
0432.727084

Kada vozi litorina

2elezniška postaja / stazione 
di Cividale: tel. 0432/731032 
URNIK OD OKTOBRA DO 
JUNIJA
12 Č ed ad a  v Videm:
ob 6.00*, 6.36*, 6.50*, 
7.10, 7.37*, 8.07,9.00, 
1 0 . 0 0 , 1 1 . 0 0 , 1 2 . 0 0 , 

12.17*,12 .37*, i 2.57*, 
13.17,13.37*,13.57,14.17*, 
15.06,15.50,17.00,18.00, 
19.12, 20.05 
Iz Vidma v Čedad: 
ob 6 .20*, 6 .53*,7 .13*,
7.40, 8.10*, 8.35, 9.30, 
10 .30 ,  1 1 .30,  12 .20,  
1 2 . 4 0 * ,  1 3 . 0 0 * ,  
13.20* ,13.40 ,  14.00*,  
14.20, 14.40* ,15.26 ,
16.40,

1 7 . 3 5 , 1  8 . 4 5 , 1 9 . 4 5 ,
22.15*, 22.40**

* samuo čez tiedan
** samuo nediejo an prazniki

Bolnica Cedad .... 7081
Bolnica Videm 5521
Policija - Prva pomoč ....113
Komisarjat Cedad....703046
Karabinierji............ 112
Ufficio del lavoro .731451
INPS Cedad .705611
URES - INAC .730153
ENEL..............167-845097
ACI Cedad............. .731762
Ronke Letališče..0481-773224
Muzej Cedad......... .700700
Cedajska knjižnica ..732444
Dvojezična šola .717208
K.D. Ivan Trinko .731386
Zveza stav. izseljencev...732231

Dreka..................... .721021
Grmek................... .725006
Srednje.................. .724094
Sv. Lenart.............. .723028
Speter.................... .727272
Sovodnje............... .714007
Podbonesec.......... .726017
Tavorjana.............. .712028
Prapotno................ .713003
Tipana................... .788020
Bardo..................... .787032
Rezija 0433-53001/2
Gorska skupnost ... ..727325
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Naročnina-A bbonam ento
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Associato allUSPI

V soboto 18. decembra, 
ob  2 0 .u ri, v g o s ti ln i 
“Alla rinascita” v Ažli, 
se srecam o vsi Bruni, 
B r u n e , B r u n e tte ...  
B o m o  im ie li v iC erjo , 
same ribe.
Z a se v p isa t je  c a jt  
sa m u o  do  so b o te  11. 
d e c e m b ra . P o k lič ite  
B runa, seveda!, na tel. 
328 2117984.
Sabato 18 dicembre, alle 
ore 20, presso la trattoria 
“ riinascita di A zzida” , 
cena per tutti i Bruno, 
B r u n a , B r u n e tta ...  
A n tip a s to  e p r im o  a 
base di pesce!
Le iscrizioni ed il versa
m e n to  d e lla  q u o ta  di 
p a rte c ip a z io n e  p resso  
trattoria “Alla rinascita” 
di A zzida entro sabato 
11 dicembre.

Kam po bencino /  Distributori di turno
NEDIEJA 5. DICEMBERJA 

Klenje/Genia 
Api Cedad / Cividale (na desti Cedada pruot Manzana) 

SR1EDA 8. DICEMBERJA 
Klenje/Genia 

Esso Cedad (na desti iz Cedada pruot Vidmu)

Classe 1960 delle Valli 
del N atisone all’appel
lo! Se sei in teressa to  
chiam a A driano, allo  
0432/727035!

. Dežurne lekarne /  Farmacie di turno
OD 4. DO 19. DICEMBERJA 

Cedad (Minisini) tel. 731175

C ercasi per acq u isto  
in  z o n a  fo n d o v a l le  
c a s a  a b it a b i le  co n  
s c o p e r t o .  T e le fo n o  
338 3346343

Club alpino italiano - sottosezione Val Natisone

venerdì 10 dicembre - ore 20.30 
sala parrocchiale di San Pietro al Natisone

Goretta Traverso
In solitudine tra le montagne
percorso  alpinistico d i G oretta e Renato C asarotto  

(diapositive)

Na zdravje  naših noviču ! On je  A lessandro  
Bertossin iz Dolenje Mierse, ona je  Cristina 
Faidutti iz Skrutovega. Smo napisal novico, kar 
sta se oženila. Bluo je  na 23. otuberja. Za pričat 
njih “ja ” sta poklicala njih parjatelje Davida Clodig 
an Danielo Mazzolon. Poroka je  bla v cierkvi sve
tega L ienarta  v Podutani. M lad i p a r ž iv i v 
Skrutovem. Se ankrat jim  želmo veselo življenje. 
Alessandro Bertossin di Merso inferiore e Cristina 
Faidutti di Scrutto brindano alla loro vita futura. 
Sono diventati marito e moglie sabato 23 ottobre 
nella suggestiva chiesa di San Leonardo. A testi
moniare il loro “s i” hanno chiamato i loro amici 
D avide C lod ig  e D anie la  M azzolon. Ad  
Alessandro e Cristina, che ora vivono a Scrutto, 
ancora una volta gli auguri più belli.

krat stari mostiček, je  paršlo 
b lizu puno Sauodnjanu, pa 
tudi vasnjani iz drugih b li
žnjih vasi, an vsi so z zani
manjem (con interesse e cu
riosità) gledal, kuo bo dielo 
spejeno. M uormo reč, de di
elo je  bluo pru lepuo opra
vljeno.

D oložem o še, de tisti od 
Civilne zaščite (squadra pro
tezione civile) iz kamuna pa 
so opravli dielo, ki je  zaries 
uriedno pohvale an zahvale: 
očedli so staro stazo, ki iz 
sauonjskega m aina peje do 
Bare.

Seda pa bi bluo lepuo, de 
bi postrojil še stari malin. Za 
resnico poviedat, kako lieto 
od tega so ga b li že lepuo 
očedli m ladi iz Goriškega an 
Tržaškega, ki so preživiel v 
našim kamune dva tiedna na 
raziskovalnem  taboru (sog
giorno di ricerca). Troštamo 
se., de tudi tel stari malin bo 
an dan lepuo postrojen.

Sposarsi p  Cuba... che sogno! 
Impossibile? Non per Claudia Cicigoi 
e Pierre Berubè, che il 19 agosto scorso 
si sono detti s i a Varadero, a pochi passi 
dall'Oceano. .
Una bellissima cerimonia, semplice 
e suggestiva, con i genitori, gli amici 
ed i parenti più stretti, il sole, il vento, 
il rumore delle onde e tanta musica. 
Claudia Cicigoi, figlia di Remo Pitažou, 
benečano doc, di Oznebrida e di Elizabeth 
Kremer, è tornata ormai con Pierre alla 
sua vita di sempre a Montreal 
portando però sempre nel cuore il ricordo 
di quella stupenda giornata.
Agli sposini gli auguri di una vita felice 
da tutti noi parenti ed amici 
che li aspettiamo qui, a casa.

V Sauodnji je  že od telega 
polietja vas an kantier. D ie
lajo nuoc an dan za olieušat 
vas.

Spremenil so pale od luči, 
strojejo stazo, ki iz Podarja 
peje do britofa, ta par kraj ci- 
este so nardil “m arciapiedi”, 
p o s tro jil  so g rive  A borne', 
p o s ta v li  so le s e n e  o g ra je

med ciesto an potoka, an še 
an še... kar pride vse do kon
ca, bo zaries luštno. Tekrat 
vam  bom o znal poviedat an 
pokazat kiek vič.

Kar pa je  narvič razveseli
lo vasnjane, je  leseni muost, 
ki ta za K rančinove oštarije 
peje do starega m aina ta po 
tin kraj Abome.

Nov leseni
mostiček
čez
Aborno

Do lie ta  1990 je  b la  atu  
postavljena paserela. Velika 
pauodn ja  tis teg a  lie ta  jo  je  
nesla proč an do tekrat za iti 
ta po tin kraj je  korlo... ska
kat na kamane, ki so v Abor- 
ni!

Kar so parpejal na velikim 
kamjone nov leseni muost za 
ga poluožt, k jer je  biu an-


